
Proletari din toate țările, uniți-vă ! Un an de noi succese
Comunicatul Direcției Centrale de Statistică asupra 

îndeplinirii Planului de Stat al R. P. Romine pe anul 1960, 
a fost întîmpinat de întreg poporul nostru cu sentimente 
de îndreptățită bucurie și legitimă mîndrie patriotică. Creș
terea volumului producției industriale cu 16,9 la sută fața 
de 1959, împrejurarea că Ia sfîrșitul anului 1960 sectorul 
socialist al agriculturii cuprindea 83,7 din suprafața ara
bilă, că venitul național a crescut cu peste 8 Ia sută, că 
salariul real a sporit în 1960 cu încă circa 11 la sută, că 
numai din fondurile statului au fost date în folosință 28.000 
de apartamente — spre a nu aminti decît cîteva cifre sem
nificative — constituie o importantă premiză și o chezășie 
a îndeplinirii sarcinilor planului de dezvoltare a economiei 
naționale pe anii 1960—1965, elaborat în conformitate cu 
Directivele celui de-al III-lea Congres al P.M.R.

Viitorii cosmonauți se pregătesc intens — noul 
satelit artificial al Pâmîntului, lansat de Uniunea 
Sovietică, a apropiat și mai mult clipa avîntării 

lor în spațiile astrale.



•
 ZILNIC, la Biblioteca unională de stat pen

tru literatură străină din Moscova ți la di
versele edituri sq lesc nemwărate scrisori trimise 
de iubitorii de literatură sovietică de peste hotare, 
lată ce scrie, de pildă, cunoscutul muzician en
glez Richard Johnson : „Toată familia noastră a 

îndrăgit cărțile marelui scriitor al secolului XX, 
Mihail Șolohov. Povestirea lui, „Soarta unui om", 
te zguduie. Filmul realizat după această lucrare 
de Serghei Bondarciuk poate sehimba concepția 
despre lume a oricărui om. Iar romanele „Pe Do
nul liniștit" și „Pămînt desțelenit" le consider 
epopei de însemnătate mondială. Am avut feri
cirea să-l văd și să stau de vorbă ou marele scrii
tor în timpul vizitei pe care a făcut-o în Anglia. 
Prin strângerea mea de mînă am transmis un sa
lut prietenesc remarcabililor scriitori sovietici, care 
apără cu mîinile lor cinstite pacea și, ceea ce e 
mai' principal, luptă neobosit pentru reglementa
rea pașnică".

Operele lui Mihail Șolohov ocupă un loc deo
sebit în bibliotecile cititorilor de peste hotare ai 
literaturii sovietice, în ultima vreme, „Soarta 
unui om" a apărut în Indonezia, Ungaria, China, 
Anglia, Italia, R.P.R., India, Finlanda; „Pe 
Donul liniștit" — în S.U.A., China. Danemarca, 
Anglia, India, Argentina, Polonia, Finlanda, Fran
ța, Japonia, Cehoslovacia. R.D.G., R.P.R.; „Po
vestiri de pe Don" — îh R.D.G., Polonia, Ceho
slovacia ; „Fragmente din „Ei au luptat pentru 
patrie" — în Franța, Romînia ș.a. — „Pămînt 
desțelenit" — în Anglia, S.U.A., China, R.D.G., 
Cehoslovacia, Ungaria, Olanda, Finlanda, R.P.R., 
Danemarca.

•
 ÎN CINSTEA celui de al XXII-Iea Congres 

al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice 
vor f> tipărite peste 20 de afișe cu teme actuale. 
Cităm : „Ideile leninismului triumfă", de I. Grin- 
Ștein, _ consacrat unității popoarelor sovietice, 
„Vom îndeplini angajamentele socialiste" de N. 

Vațolina, oglindind tema întrecerii socialiste în 
agricultură, afișul-portret V. I. Lenin și afișul-pa- 
noi>“”Prin muncă entuziastă apropiem comunis
mul de V. Ivanov. Lupta popoarelor pentru 
pace și solidaritatea internațională a oamenilor 
muncii e tema unui afiș Ia care lucrează in mo
mentul de fața V. și 1. Kalenski.

•
 ÎN 1960 tirajul cărților tipărite în U.R.S.S. 
a atins cifra de 1 miliard 230 de milioane, 

adică aproape 80 la sută din totalul prevăzut de 
planul septenal pentru 1965. Trebuie amintit că 
în prezent, în U.R.S.S. se editează șase cărți pe 
cap de locuitor, adică cu cinci cărți mai mult 

decît în 1913.

•
 DUPĂ cum arată presa vest-germană, în 

R.F.G. a sporit mult in ultimul timp intere
sul pentru literatura rusă și sovietică. Astfel, edi
tura „Kindler Verlag" a publicat noul roman al 
lui Konstantin Simonov „Cei vii și cei morți", 
despre care buletinul „Borsenblalt fiir den Deu- 

tschen Buchhandel" scrie că „este relatarea rea
listă a unui autor sovietic despre luplele de lingă 
Moscova". De asemenea.au mai fost traduse nu
vela lui Grigori Baklanov „O palmă de pămînt", 
cîteva lucrări de 1. Oleși, schițe de Isaak Babei 
și un volum de Maiakovski, cuprinzind piesele 
„Misterul buff", „Ploșnița" și „Baia".

•
 LÎNGA podul Crimeii din Moscova, în fața 

Parcului de cultură și odihnă „M. Gorki", va 
începe in scurt timp construcția clădirii Galerii
lor de stat ale U.R.S.S. Noua clădire va fi de 
cinci ori mai mare decît cea existentă, suprafața 
totală a sălilor in care vor fi expuse tablourile 

atingînd 20.000 metri pătrați. Aici, vor putea 
veni zilnic aproximativ 20.000 de vizitatori. Pro
iectul, elaborat Ia Institutul „Mosproiekt", pre
vede între altele o sală de lectură ou 500 de 
locuri, o bibliotecă cu un depozit pentru 100.000 
de volume, o fototecă, ateliere de restaurare a 
tablourilor prevăzute cu aparate Roentgen etc.

•
 EDITURA „Literatura nouă" din Delhi a pu

blicat recent volumul „India și Lenin" în
tocmit de Anand Gupta. Așa cum arată revista 
„New Age", prima parte n volumului cuprinde 
materiale despre V. I. Lenin scrise de indieni. 
Menționăm o schiță semnată de Sajad Zahir, un 

articol semnat de Jawaharlal Nehru, un studiu 
al lui B. T. Ranadiv despre influența leninis
mului asupra mișcării de eliberare națională din 
India ș.a.

Partea a doua înmănunchează articole și dife
rite opinii ale lui Lenin despre India și po
porul ei.

•
 CATEDRA de literatură rusă și străină a 

Universității din Kirghizia a publicat re
cent un volum de studii despre soliră.

V. Kovski, de piildă, își consacră studiul 
său analizării satirei în opera lui Emile Zola. 
Autorul afirmă că, vorbind despre satira lui 
Zola, trebuie să avem în vedere în primul 
rînd ciclul „Rougon-Macquart". Articolul cu
prinde multe observații asupra mijloacelor 
artistice folosite de Zola pentru demascarea 
burgheziei.

Volumul se încheie cu un studiu de L. 
Șeiman, intitulat „Montarea piesei „Ploșnița 
la Paris", și cu un număr de note despre 
problemele satirei ruse.

PENTRU succesul înregistrat de dansato
rii și cintăreții sovietici Ia Festivalul mu

zical de la Nisa., B A- Alexandrov, conducă-
toral Ansamblului de cintece și dansuri al 
Armatei Sovietice, a fost distins cu Marele 
premiu al Academiei franceze de discuri —
un discobol de auf. J

Cintăreața V. Kudreavțeva, interpreta rolului Gemmei din opera „Tăunul"

Un interviu cu Ladislau Konya

^Două Luni
țte scenele s&nietiee

Personalitatea artistică a baritonului Ladislau Konya, 
prim solist al Teatrului de Operă și Balet al R.P.R-, este cunos
cută nu numai publicului rominesc. Desele-i turnee în străină
tate l-au consacrat ca un valoros reprezentant al școlii romînești 
contemporane de canto.

De curtnd, baritonul Ladislau Konya s-a înapoiat dintr-un 
lung turneu în Uniunea Sovietică.

— Păstrez cele mai frumoase amintiri din acest 
turneu, al cincilea întreprins în Uniunea Sovie
tică — ne-a declarat Ladislau Konya. Programat 
inițial pentru o lună de zile, turneul s-a prelun
git ]a dorința iubitorilor de muzică din G-ruzia 
care m-au rugat să dau și Ia Tbilisi un cidu de 
spectacole. Am petrecut astfel aproape două luni 
în Uniunea Sovietică, călătorind de-a lungul me
ridianelor și paralelelor - din Siberia care m-a 
primit cu un frig de minus 40 de grade și pînă 
la plus 14 grade în însorita Gruzie.

— Spuneți-ne, unde v-ați început turneul ?
— Primele spectacole le-am dat 

Ia Novosibirsk, pe scena noii clă
diri a Teatrului de Operă, care 
prin dimensiunile ei amintește de 
acelea ale Teatrului Mare din 
Moscova. Am cîntat în operele 
„Evgheni Oneghin” și „Travia- 
ta" sub conducerea dirijorului 
Bubbinder. In „Evgheni One
ghin-- am cîntat alături de A. M. 
Alexeeva, o proaspătă absolven
tă a Conservatorului din Mosco
va, care cu acest prilej a debu
tat în rolul Tatianei.

— In continuarea turneului 
v-ați oprit la Leningrad...

— Da, în patria lui Oneghin. 
Socotesc că la Leningrad am rea
lizat cel mai bun Oneghin din 
cariera mea. Regizorul N. Glad- 
kovski m-a ajutat de altfel foar
te mult să mă integrez în ritmul,
concepția și atmosfera spectacolului. Am avut-o 
ca parteneră pe V. V. Maximova, o veche cu
noștință din țară. In anul 1949, cînd eram încă 
la Tg. Mureș, am asistat la recitalul .pe care doi 
mari artiști sovietici, Maximova și Reizen, îl 
dădeau în orașul meu natal. Pe atunci nu înce
pusem să cînt și nici nu visam că voi avea vreo
dată prilejul să cînt pe aceeași scenă alături de 
artista care mă emoționase profund. Lucru pe 
care Lam și povestit cîntăreței.

Următoarele spectocole le-am dat la Riga, Mos
cova și Tbilisi. Peste tot am fost primit cu multă 
căldură și prietenie. Niciodată nu mi s-a întîm- 
plat ca la sfîrșitul vreunui recital să dau cinci 
suplimente, așa cum s-a întîm.plat la Moscova. 
După ce-am terminat, în cabină am fost vizitat 
de mari cîntăreți ca soprana Zvezdina, baritonul 
Pavel Lîșițin, Ognivțev și alții care mi-au adre
sat calde felicitări.

— in cadrul turneului pe care l-ați întreprins 
ați avut fără înd-oială prilejul so luați cunoș

Oistrah 
la Academia 
„Santa 
Cecilia**

David Oistrah a fost 
ales membru de onoa
re al Academiei de mu
zică „Santa Cecilia" din 
Roma. Se știe că Aca
demia „Santa Cecilia-’ 
numără printre membrii 
ei muzicieni celebri ca 
violoncelistul Pablo Ca
sals, pianiștii Alfred 
Cortot și Arthur Rubin
stein, violonistul Fritz 
Kreisler, compozitorul 
Dmitri Șostakovici.

Intr-un interviu acor
dat „Izvestiei”, David 
Oistrah a arătat că în 
momentul de față se 
pregătește, împreună cu 
fiul său Igor, pentru un 
turneu de cinci săptă- 
mîni în Europa occiden
tală. Apoi violonistul 
sovietic va da o serie 
de concerte la Moscova 
și Leningrad, Tbilisi, E- 
revan și Baku. La sfîrși- 

• tul lunii mai, împreună 
cu Lev Oborin și Svia
toslav Knușevițki, David 
Oistrah va participa la 
Festivalul „Primăvc. rJ
la Praga" iar apoi la 
festival internațional la 
Viena. In iunie va con
certa în Elveția, iar în 
iulie va cînta împreună 
cu Pablo Casals în o- 
rașul Prades.

tință de variatele aspecte ale vieții muzicale' so
vietice contemporane.

— Desigur. Am avut prilejul să asist lâ cîteva 
spectacole de operă. La Novosibirsk am asistat 
la prezentarea operei „Tăunul" de compozitorul 
Spadavecchia. E o operă cu o muzică modernă, cu 
inflexiuni ale cîntecului popular italian. La 
Sverdlovsk am ascultat în interpretarea unui cu
noscut bariton, H. Butiras, operele „Paiațe" și 
„Cavaleria rusticană-. La Leningrad am văzut 
celebrul balet al teatrului „Kirov" în spectacolul 
„Floarea de piatră--. Riga, capitala Letoniei so

vietice, mi-a apărut ca un oraș 
muzical cu un public foarte exi
gent. Remarcabilă în acest oraș 
este, mai ales, tradiția muzicii 
corale.

La Tbilisi, am cîntat alături de 
Olga Kuznețova, o soprană cu a- 
devărat excepțională.

Intrucît la Tbilisi am stat mai 
mult — aici am dat 8 spectaco
le — am avut prilejul să cunosc 
mai multe aspecte ale vieții mu
zicale. Am asistat astfel la pre
miera unea noi opere gruzine, 
„Zvaci" (Lavina) de compozitorul 
A. Pandriașvili. L-am întîlnit, de 
asemenea, pe vestitul balerin 
Ciabukiani, artist al poporului, 
care a realizat o creație remar
cabilă în baletul .,Othello" de 
Pandriașvili. De altfel, studiouri
le sovietice au realizat și un film 

după acest balet, a cărui premieră a avut loc 
la Moscova, în timpul șederii mele acolo. Acum, 
Ciabukiani lucrează la montarea unui nou ba
let, „Demonul", după Lermontov, scris de ace
lași compozitor.

Discuția cu Ladislau Konya se prelungise și 
pe artist il așteptau repetițiile. După turneul în
treprins în Uniunea Sovietică cintărețul nu și-a 
îngăduit un răgaz de odihnă, reluindu-și șirul 
spectacolelor pe scena Teatrului de Operă și Ba
let. Așa incit, am pus punct interviului.

I. Ariton
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ÎNȚELESURILE
CUVÎNTULUI

„SUDURĂ
să-ți 
n-ar

nu- 
rul-

Oamenii de aim sînt oricînd gata 
demonstreze că lumea contemporană 
putea exista fără sudură...

Uneori ei glumesc :
•— Specialiștii în rulmenți susțin că 

mai Carul mare se poate mișca fără 
menți. Noi — cei de aici, susținem că 
doar axa pămîntului n-are nevoie de su
dură...

„Noi cei de aici" — înseamnă specia
liștii de Ia colectivul de sudură al Bazei 
Academiei R.P.R. din Timișoara. Aici toți 
— de la academicianul Comei Miclosy 
care se ocupă de a- 
ceste probleme do 
peste o jumătate do 
veac, pînă la tine
rii cercetători do 
abia ieșiți de po 
băncile facultății — 
sînt pasionați ai 
sudurii. Dar cuvîn- 
tul sudură are pen
tru toți două înțe
lesuri.

pe adresa 
sau altuia 
cercetătorii 
cărți. Po

Poștașul aduce a- 
desea 
unuia 
dintre 
Bazei, 
plicurile groase, tim
bre. Iar pe timbre, 
Kremlinul sau stea
ua în cinci colțuri. 
Academia de Știin
țe a Uniunii Sovie
tice trimite la Ti
mișoara serii din 
publicațiile sale: 
cercetătorul princi
pal Iosif Haidu, 
primește cele trei 
volume ale unei lu
crări de specialita
te, sub redacția 
profesorului Pono- 
mariov; șeful de 
laborator Eugen Io- 
vițiu primește lu
crarea profesorului 
Hrennov, privind 
uzura abrazivă a 
metalelor...

Unii cred că su
dura se poate face 
numai între meta
le. Faptele dove
desc că e posibilă 
și sudura între spe
cialiști...

Colectivul nostru de cerce-, 
fare științifică în domeniul su* " 
durii trage mart foloase de pe 7 
urma legăturilor pe care 
avem cu institutele de Cerce
tare și cu oamenii de știință 
din Uniunea Sovietică.

Documentația sovietică i-a a- 
jutat pe colaboratorii mei în 
cercetările care stau la baza 
introducerii căii ferate conti
nui cu șine sudate în patria 
noastră, lucrare care în mo
mentul de față se află in plină 
desfășurare.

Metoda imaginată la institu
tul de sudură din Kiev al Aca
demiei de Științe a R. S. Ș. 
Ucrainene pentru-aplicarea de 
straturi dure pe Suprafața unor 
piese supuse-Ja uzură a fost 
adaptată de'colectivul meu po* 
sibilităților existente în țara % 
noastră în privința materiale* f 
lor. Metoda a fost aplicată cu j 
succes la încărcarea prin su- ; 
dare a bandajelor de la roțile > 
tramvaielor din București, iar || 
acum este tn curs extinderea 
ei asupra macazurilor de tram g 

! vai și asupra uneltelor agri- « 
cole. ~ ||

Un ajutor Important primim ț 
și din partea publicațiilor so- 3 
vietice, prin care ne parvin re- 1 
zultatele cercetărilor ce des- J 
chid drumul spre introducerea 
tehnicii celei mai înaintate.

*

Sovie-

insta- 
mași- 

pe

La Baza de cer
cetări a Academiei 
din Timișoara exis
tă un tunel hidrau
lic despre care toți 
vorbesc cu mîn- 
drie: asemenea tu- 
nele mai există 
probabil doar încă 
cinci sau șase în 
lume. Tunelul a 
fost construit în 
întregime după do
cumentația primită 
din Uniunea 
tică.

Desigur, o 
lație (sau o 
nă) construită 
baza documentației 
sovietice nu e o 
noutate la noi. Cu 
prilejul vizitei sale 
în Uniunea Sovie
tică (la Kiev), 
vrînd să facă gazdelor sale plăcere, aca
demicianul Cornel Miclosy a povestit a- 
mănunțit (și cu satisfacție) cît de bine 
funcționează tunelul și cît de reușite sînt 
experiențele ce se fac cu ajutorul lui. 
Gazdele — specialiștii Institutului de su
dură O. E. Patton — au zîmbif (fără să-și 
ascundă la rîndu-le satisfacția) apoi l-au 
invitat pe academicianul Miclosy să vadă 
una din mașinile recent construite de ei. 
Surpriză : era mașina de sudat șine de cale 
ferată al cărui prototip fusese elaborat la 
Timișoara. Prototipul timișorean a fost 
completat și îmbunătățit de 
liștii din Kiev.

Pe cine ar mai mulțumi 
vîntului „sudură", doar așa 
dată în dicționar £

Z

către speci*-

definiția cu- 
cum este ea

In 1950 cercetătorul Emest Șișac și-a 
făcut bagajele și a străbătut drumul lung 
de Ia Timișoara la Harkov, unde a ple
cat să facă aspirantura. Trei ani mai tîr- 
ziu, Emest Sișac se întorcea cu un bagaj 
de cunoștințe care i se părea inepuizabil. 
El s-a apucat de lucru cu entuziasm și 
multe din lucrurile învățate de el la Har
kov s-au concretizat în succesele obținută 
la Timișoara.

Dar anii au trecut 
Șișac (azi candidat în 
voia unei confruntări

>•?

și aspirantul Emest 
științe) a simțit ne- 
a cunoștințelor sale 
cu cele mai noi cu
ceriri în domeniul 
specialității sale — 
mașini • hidraulice 
(mai ales în privin
ța fenomenului nu
mit „de cavitație" 
ce se petrece în 
acest fel de ma
șini). La cine s-a 
gîndit, din prima 
clipă Emest Șișac? 
La foștii lui profe
sori și colegi din 
Uniunea Sovietică. 
Anul trecut, el si-a 
făcut din nou ba
gajele și a pornit 
într-o călătorie care 
cuprindea în afară 
de orașul Harkov, 
orașele Moscova și 
Leningrad.

Pretutindeni, can
didatul în științe 
romîn, Emest Și
șac, a fost primit 
cu aceeași 
căldură cu 
fost primit 
cu ani ca 
aspirant

I s-au 
prietenește 
porțile, i s-au pus 
ta dispoziție din 
inimă toate datele, 
i s-au furnizat fră
țește toate infor
mațiile.

Există suduri a- 
supra cărora vre
mea nu acționează 
decît într-un singur 
fel : făcîndu-le din 
ce în 
nice.

nespusă 
care a 

în urmă 
simplu

deschis 
toate

ce mai trai-

*

vara anului 
steagurile mai

academi- 
K. Hren- 
din cei 

specia- 
domeniul 
Academi-

In 
1959 
multor țări socia
liste au fost arbo
rate pe frontispiciul 
uneia din clădirile 
timișorene, semn că 
acolo avea loc con
sfătuirea specialiș
tilor în sudură din 
aceste țări. Din 
partea sovietică a 
luat parte 
cianul K. 
nov, unul 
mai mari 
liști în 
sudurii, 
cianul sovietic s-a 
întîlnit aici cu cu
noștințe vechi: co
legul său, academi
cianul Cornel Mi- 
klosy și dintre cer
cetătorii mai tineri, 
inginerul Traian Să- 
lăgean. Cînd in

ginerul din Timișoara a fost oaspetele In
stitutului de metalurgie Baikov din Mos
cova, el a prezentat acolo cîteva din lu
crările sale. Acum, academicianul Hren
nov a considerat ca bine venit prilejul de 
a-și lua revanșa : el a prezentat, la rîndul 
său, în cadrul consfătuirii de la Timișoara, 
unele din rezultatele cercetărilor sale. Și 
făcînd aceasta, el n-a pregetat să aducă 
laude cercetătorilor romîni ale căror lu
crări sînt foarte apreciate în Uniunea So
vietică.

Era vorba de sudura metalelor, dar toți 
s-au gîndit la sudura dintre suflete. Nu • 
tocmai acesta cel mai prețios și mai adînc 
înțeles pe care-1 dăm cuvîntului „sudură"?

Radu Țîulescu

O mare 
izbindă 
vosmonaiilică

La lungul șir al succeselor înregistrate de știința și 
tehnica sovietică în domeniul cosmonauticii s-a adăugat, 
la 4 februarie 1961, o nouă realizare — cu dimensiuni ce 
întrec cu mult tot ceea ce știința mondială a înregistrat 
pînă la această dată. Este drept că opinia publică mon
dială a început să se obișnuiască cu surprizele produse de 
impresionantele realizări ale oamenilor sovietici pe calea 
cuceririi spațiilor astrale. Dimensiunile ultimei realizări nu 
puteau, însă, să nu producă o adevărată uimire pentru rit
mul impresionant în care se desfășoară cursa cosmică în 
U R.S.S. Primul satelit artificial al Pămîntului, prima ra
chetă cosmică, prima stație automată interplanetară, pri
mele nave cosmice cu ființe vii la bord și cu revenire asi
gurată au fost realizate tot de geniul creator al marelui 
popor sovietic. Și iată că acum, urmînd această cale con
secvent ascendentă și în salturi care se depășesc ca pro
porții, ultima lansare apropie și mai mult ziua plecării 
asigurate a omului în prima sa călătorie cosmică.

Dacă nava cosmică de Ia 19 august 
I960, în greutate de 4.600 kg, putea 
să transporte în bune condițiuni și 
pe o durată relativ îndelungată un 
om împreună cu un întreg „parc zoo
logic", satelitul artificial uriaș de la 4 
februarie depășește cu mult aceste po
sibilități. Aceasta se datorește în pri
mul rînd perfecționărilor continue a- 
duse tehnicii rachetelor. Realizarea 
unor asemenea rachete, capabile să 
plaseze pe orbite sateliți de aproape 
6,5 tone, presupune un grad de dez
voltare extrem de înaintat în domeniul 
motoarelor rachetă și existența unor 
combustibili cu caracteristici energe
tice ridicate. Dacă o rachetă cu trei 
trepte ar utiliza combustibili relativ 
obișnuiți, cu o viteză de scurgere de 
3.000 m/s, folosind propulsoare cu ra
poarte masice ridicate 4, ar trebui ca 
la start să se prezinte un ansamblu 
în greutate totală de cca 1.066 tone 
din care numai 6,5 ar fi încărcătura 
utilă, iar încărcătura de combustibil 
ar cîntări aproape 800 tone, ceea ce 
echivalează cu încărcătura unui tren 
de 40 de vagoane a cîte 20 de tone 
fiecare. Și chiar dacă am presupune 
că viteza de scurgere a gazelor din 
camera de ardere s-ar produce cu o 
viteză de 4.000 m/s, greutatea inițială 
a ansamblului n-ar scădea sub 798 de 
tone. O eventuală organizare în patru 
trepte, ceea ce complică sistemul de 
comandă al rachetei pe perioada ac
tivă, combinat cu realizarea unor pro
pulsoare perfecționate și combustibili 
cu viteze de scurgere de 4.000 m/s ar 
permite reducerea greutății de start a 
ansamblului Ia cca 366 tone. Avînd o 
bogată experiență pe tărîmul construc
ției motoarelor rachetă și a întregului 
ansamblu de dirijare a proceselor de 
lucru și de orientare, oamenii sovie
tici au realizat adevărate minuni ale 
tehnicii contemporane, capabile să 
dezvolte energii de ordinul sutelor de 
mii de tone metri. Tehnica rachetelor 
a atins un asemenea nivel în U.R.S.S. 
îneît, așa cum rezultă din comunicatul 
agenției TASS, parametrii elementelor 
constructive au fost determinați în 
timpul deplasării an
samblului pe porțiu
nea activă (cu moto
rul în funcțiune) și a 
satelitului greu în ju
rul Pămîntului. în a- 
ceastă ordine de idei 
trebuie să amintim că 
în încercările finale 
ale motoarelor rachetă 
ansamblate se disting, 
în general, două etape. 
Prima se desfășoară la 
sol, cu motorul rache
tă instalat pe bancul 
de probă, determinîn- 
du-se cu această oca
zie forța de tracțiune 
pe care o dezvoltă, 
modul de debitare a 
componenților com
bustibilului, presiunile 
din camerele de arde
re și din diferitele 
puncte ale motorului 
rachetă, temperaturile 
din camera de ardere 
și ajutaj, din pereții 
camerei și lichidul 
de răcire, viteza de 
scurgere a gazelor 
șl, de multe ori, com
poziția chimică a 
produșilor de ardere. 
Nu e greu de înțeles 
că acești parametri, 
determinați in condiții 

statice, ta sol, nu pot să indice decît 
aproximativ fenomenele reale care se 
produc în timpul deplasării rachetei și 
satelitului pe traiectorie. Faptul acesta 
se datorește condițiilor de mișcare a 
ansamblului, cîmpului gravitațional va
riabil și mediului, în general, diferit 
(mergînd pînă la absența aproape com
pletă a aerului) și poziției mobile a 
rachetei față de propriile sale axe. Da
torită acestor condiții, pe lîngă că a- 
pare necesitatea determinării parame
trilor amintiți în condițiile reale de 
zbor, trebuie să se procedeze și Ia mă
surarea altora cum ar fi : temperatu
rile pereților exteriori ai rachetei da
torită efectelor aerodinamice, accele
rațiile axiale și laterale, presiunile 
aerodinamice în diferite puncte, ampli
tudinea și frecvența vibrațiilor care 
apar datorită funcționării motorului, 
poziția nivelului componenților de 
combustibili și alții. Determinarea cu 
precizie a acestor parametri, precum și 
a altora care definesc traiectoria reală 
a rachetei și satelitului, așa cum s-a 
eiectuat la această recentă lansare, 
presupune un înalt nivel de automa
tizare și o tehnică de construire a 
unor sisteme radiotelemetrice care să 
funcționeze fără greș. Asigurarea că 
întregul complex de aparate de la 
bordul rachetei a funcționat corect 
este indicată de faptul că parametrii 
constatați ai orbitei satelitului sînt a- 
propiați de cei stabiliți prin calcul.

Toate aceste succese, concretizate 
în lansarea celui mai greu satelit ar
tificial al Pămîntului de pînă acum, 
combinate cu realizările navelor sate
lit lansate de U.R.S.S. în anul 1960, 
ne fac să ne gîndim tot mai insistent 
că ziua mult așteptată a plecării pri
mului om în Cosmos se apropie. Studiile 
condițiilor tehnice și biologice efectuate 
cu consecvență și competență, pe nave 
cu mărimi din ce în ce mai mari și lan
sate la intervale din ce în ce mal 
scurte, stau mărturie că U.R.S.S. a 
realizat încă de pe acum mijlocul si
gur care să-I facă pe om să devină 
cît mai curînd stăpinul spațiilor din 
apropierea Pămîntului.

ing. M. N, Dorobanții

Radioamatorii urmăresc zborul satelitului in 
Cosmos



Acum doi ani. ța cunoscutele jocuri ale cow-boy-lor 
din Calgara (Canada), a fost pentru prima oară pre
zentat pe continentul american automobilul sovietic 
de mic litraj — „Moskvici-407". După cum era de 
așteptat, „Moskvici-ur' a trezit de la bun început un 
mare interes. Presa canadiană, iar după dînsa și 
presa statelor nordice din S-U.A., de unde sosesc de 
obicei mulți oaspeți la festivitățile din Calgara, au 
scris pe larg despre „surpriza făcută de ruși", relic-- 
find atît calitățile de construcție ale mașinii cit și as
pectul ei modern.

„MOSKVICIUL" GONEȘTE 
PE ȘOSELELE AMERICANE

Cînd în luna august a anului trecut în presa din Chicago puteau fi citite comen
tariile de mai sus, nimeni nu bănuia, totuși, că în scurt timp unul din cei mai se
rioși cumpărători străini ai „Moskviciului" va deveni cetățeanul american. Popu
larul automobil sovietic era folosit cu succes în țările lagărului socialist, cucerise 
Scandinavia, trezea entuziasm in Austria, putea fi întîlnit pe șoselele egiptene, bir- 
mane, indoneziene și argentiniene. Patruzeci de țări cunoscuseră și apreciaseră 
astfel calitățile „Moskvici urilor", cînd un american întreprinzător — Robert Castle, 
a plecat într-o călătorie la Moscova. Robert Castle e în primul rînd un om de afa
ceri și face parte din categoria de businessmani din S.U.A., care, indiferent de 
conjunctura generală, ba uneori chiar în pofida ei, caută căi avantajoase de co
laborare cu Răsăritul. In călătoria întreprinsă la Moscova, Robert Castle reprezenta 
irj’eresele marii societăți ,.Andrea Motors Incorporated", specializată în comerțul 
de automobile. Din însărcinarea concernului său, R. Castle a vizitat Uzinele de 

automobile de mic litraj din Moscova, s a interesat de capacitatea lor de produc
ție, de procesele tehnologice, de controlul calității producției. Apoi americanul l a 
vizitat pe P. A. Griteinov, președintele Trustului unional de comerț exterior „Avto- 

eksport".
- Aveți o fabrică de automobile minunată, construită după ultimul cuvint al 

tehnicii — a declarat el. M-am convins că fabrica dv. poate să producă mult mai 
mufte automobile decit sînt eu în stare să vînd. Producția fabricii dv. corespunde 
cu cele mai înalte standarde americane. Perfecțiunea proceselor tehnologice și ca- 
litateo automobilelor miau făcut o excelentă impresie.

După această introducere, R. Castle a pus pe masă oferta de cumpărare a 
10.000 de automobile „Moskvici 407“, împreună cu piesele de schimb corespunză
toare, de către firma „Andrea Motors Incorporated". Cumpărătorul cerea ca ju
mătate din această comandă să f>e livrată în 1960, iar a doua jumătate în cursul 
anului 1961.

Scurta știre din ,,Pravda" anunțînd cumpărarea de către o firmă americană 
a 10.000 de automobile sovietice a devenit o adevărată senzație a presei mon 
diale. Țara care abia în urmă cu 25 ani făcea primii pași pe tărîmul construcției 
de automobile trimite azi pe piața americană, în „țara lui Ford", automobile ca
pabile să înfrunte cerințe foarte variate și nu puțin exigente.

„Cum de a fost posibil ?“ — s-au întrebat o dată mai mult ziarele occidentale, 
întrebarea era foarte îndreptățită. Căci în vara anului trecut, aproximativ 

950.000 de automobile americane (azi, circa 1.100.000) umpleau depozitele, aștep- 
tînd cumpărători. Așa dar, pe de o parte o evidentă criză de desfacere, iar pe 
de alta — import de automobile sovietice. Trebuie să ținem, însă, seama că benzile 
rulante ale lui Ford, Chrysler, General Motors și ale altor concerne de automobile 
produc limuzine ale căror dimensiuni extravagante, lux exorbitant și consum mare 
de carburanți le fac practic inaccesibile multor categorii de cumpărători ameri
cani. Ele sînt prea mari pentru uzul cotidian, prea scumpe în exploatare, greu de 
manevrat pe străzile aglomerate ale orașelor și extrem de dificile atunci cînd tre
buie parcate.

Cînd pe piața americană au apărut dar primele automobile de producție eu
ropeană, cumpărătorul american a apreciat imediat calitățile lor, comparîndu-le 
cu automobilele pentru snobi.

In fața noii situații, cele trei mari concerne ale industriei americane de au
tomobile - Ford, Chrysler și General Motors - au început în grabă (și in mare 
secret) să elaboreze proiectele automobilelor americane de mic litraj. Un astfel de 
automobil urma să fie „Rambler", în două variante, cu motoare de 90 și respectiv 
127 C.P., aruncat pe piață de' concernul American Motors. Au mai urmat și altele. 
Dar aceste mașini americane s-au dovedit a fi totuși prea mari și prea scumpe.

Cumpărătorul american, care la început era atras de orice automobil euro
pean de mic litraj - mai ieftin și mai ușor de manevrat — a început în scurt timp 
să strîmbe din nas. Nu toate automobilele europene corespundeau climei și con
dițiilor rutiere ale unor state din S.U.A.

Căutînd un automobil care să i satisfacă gusturile, cumpărătorul american 
cere ca acesta să fie în același timp ieftin și puternic.

De aceea atenția Iui a fost atrasă de „Moskvici". „Moskvici-407" este un au 
tomobil ideal pentru foarte mulți americani. El are o putere de 45 C.P. — de două 
ori mai mare decit a automobilului italian „Fiat-600" și de 1,5 ori mai mare de- 
cît automobilul francez „Renault-Dauphine". „Moskviciul" poate atinge o viteză 
maximă de 115 km/oră, adică foarte satisfăcătoare pentru viteza de circulație de 
pe șoselele americane. Consumul lui de carburanți, de 6,5—10,5 litri Ia 100 km. este 
foarte mic în comparație cu cel al automobilelor mari americane.

Intr-un cuvînt, „Moskviciul" satisface cerințele, gusturile și... buzunarul multor 
americani.

In acest context merită reținute cuvintele rostite de Robert Castle intr-un in
terviu acordat ziarului „Komsomolskaia Pravda". La întrebarea, cine va fi principa 
Iul cumpărător al „Moskviciutui" în S.U.A., businessmanul a răspuns :

— Oricine dorește să fie posesorul unui automobil bun.
Teofil Roll

...Și pe străzile Moscovei.

I

Centrală telefonică 
electronică

c
R

I A UN GRUP de ingineri 
“ din Leningrad a realizat 

I macheta in funcțiune a unei 
j centrale telefonice automa

te electronice, pentru 100 
de abonați.

Căutătoarele — mecanis
me de bază ale centralelor 
obișnuite — au fost înlocui
te prin dispozitive semicon
ductoare, cu ajutorul cărora 
se face legătura între abo
nați. Centrala nu are nici O 
piesă mobilă, din care cau
ză ea poate funcționa în 
condiții de siguranță timp 
de mai mulți ani fără repa
rație. De asemenea și perso
nalul de 
redus la 
puțind fi 
tanță.

In momentul de față, 
cialiștii din Leningrad 
crează la elaborarea 
alte centrale telefonice 
tomate fără 
sta va fi o 
tică, bazată pe ferite.

Avantajul 
le constă în faptul că 

permit să se poarte concomitent mult 
mai multe convorbiri, au gabarite 
mici și funcționează fără zgomot.

exploatare a fost 
minimum, centrala 
dirijată de la dis-

spe- 
lu- 

unei 
au-

contacte; acea- 
centrală magne-

acestor centra-
ele

Originea razelor cosmice
CUNOSCUTUL astronom sovietic 
Andrei Severnîi, membru cores- 

Dondenf a! Academiei de Științe a 
U.R.S.S., directorul Observatorului a- 
stronomic din Crimeea, a emis o nouă 
ipoteză în legătură cu originea raze
lor cosmice. Conform acestei ipoteze, 
razele cosmice sînt protoni rapizi 
care s-au format în cursul erupțiilor 
solare și au dobîndit o energie de 
aproximativ 10 miliarde eV.

Andrei Severnîi își ilustrează ipote
za prin rezultatele observațiilor făcu
te la telescopul cu turn, unul dintre 
cele mai mari din lume, instalat la 
observatorul condus de el. După pă
rerea savantului sovietic, protonii 
rapizi — razele cosmice — se formea
ză în cursul reacțiilor termonucleare 
care intervin în timpul erupțiilor so
lare.

O enciclopedie a auto
matizării producției
SUB îngrijirea eminenților sa- 
vanți sovietici, academicienii 

Aksel Berg și Vadim Trapeznikov, 
în U.R.S.S., se fac pregătiri pentru 
editarea unei enciclopedii de automa
tizare a producției și de electronică 
industrială.

Capitolul automatizării cuprinde 
teoria, elementele de automatică și 
telemecanică, sistemele automate și 
telemecanice.

In capitolele consacrate tehnicii 
electronice și semiconductoare vor fi 
descrise aparatele electronice și io
nice, elementele schemelor electroni
ce, tehnica ultrasunetelor și a televi
ziunii.

Un capitol foarte vast va fi consa
crat mașinilor de calcul și de coman
dă. Autorii articolelor nu se mulțu
mesc să descrie mașinile cibernetice 
de modelare, de calcul și altele ci 
vorbesc și despre perspectivele de 
dezvoltare a acestora.

Articolele vor fi ilustrate cu sche
me, grafice, fotografii, iar unele dintre 
ele vor cuprinde și calcule dade ca 
model, recomandări practice.

Enciclopedia va avea trei volume. 
°rimul volum va ieși de sub tipar 
în 1962, celelalte două în 1963.

Rezultatele imunizării în 
masă a populației împo

triva poliomielitei

•
 ACADEMIA du Științe Medicale 

a U.R.S.S. a făcut bilanțul imuni
zării in masă a populației Uniunii 
Sovietice cu vaccinul antipoliomielitic 
viu atenuat. Medicii sovietici au pro

cedat pentru prima oară la imuniza
rea a aproape întregii populații pre
dispuse la poliomielită cu vaccin viu. 
Conform unor date preliminare, în 
total au fost vaccinați peste 70 de 
milioane de oameni.

După cum au arătat rezultatele, în

toate regiunile unde vaccinul viu a 
fost inoculat sau administrat copiilor 
și adulților sub formă de drajeuri, 
morbiditatea a scăzut simțitor în 
cursul anului trecut. Materialul ex
perimental acumulat ilustrează posi
bilitatea de a se imuniza cu noul 
vaccin copiii nou născuți și sugarii.

Organele medico-sanitare sovietice 
și-au asumat sarcina de a lichida for
mele epidemice de poliomielită. Ceea 
ce presupune încetarea circulației în 
sinul populației a tulpinilor „sălba. 
tice" ale virusului. După părerea oa
menilor de știință, acest lucru poate 
fi realizat asigurîndu-se vaccinarea 
tuturor copiilor pînă la vîrsta de 
trei-patru ani.

Institutul pentru studiul poliomieli
tei și encefalitelor virotice, condus 
de prof. Mihail Ciumakov, și alte in
stituții științifice continuă să studie
ze eficacitatea epidemiologică a vac
cinului viu și perfecționarea conti
nuă a metodelor de fabricație. ,

Acest aparat de concentrare a ul
trasunetului, creat la Institutul de 
acustică din Moscova, nu are egal 
in lume: el permite să se obțină o 
concentrare de energie acustică de 
50.000 wați pe centimetrul pătrat.

Noi aparate pentru 
diagnostic

dh EXPOZIȚIA anuală a Institute- 
lui unional de cercetări pentru 

instrumentar și echipament medical, 
deschisă de la 16 ianuarie a. c. Ia 
Moscova, prezintă o serie de noi a- 
parate sovietice pentru diagnosticul 
cancerului, inclusiv al fazelor lui in
cipiente.

Noile aparate îngăduie utilizarea 
unor doze minime de izotopi radio
activi introduși in organismul bolna
vului inainte de examen. Acestea 
sînt atît de sensibile incit reacționea
ză la atomii marcați a căror acțiune 
este comparabilă cu acțiunea radia
țiilor cosmice de fond, ce-1 înconjoa
ră în permanență pe om.

De asemenea este expus un scinti- 
lator pentru diagnostic, „DSU-60", 
destinat studiului glandei tiroide. Cu 
ajutorul unui dispozitiv e- 
lectronic acesta înregistrea
ză cantitatea de substanțe 
radioactive acumulată în 
glanda tiroidă. Nivelul cap
tării este înregistrat sub 
formă de curbă. în vederea 
acestui diagnostic complex, 
bolnavului i se administrea
ză o cantitate minimă de 
atomi marcați.

Aparatul pentru depista
rea în faza incipientă a tu
morilor din cavitățile cor
pului omenesc este o son
dă prin care trec razele lu
minoase emise de o sursă 
de scintilație, sub acțiunea 
substanțelor radioactive con 
ținute în cavitatea exami
nată.

Chirurgii oncologi au dat 
o bună apreciere topografu- 
lui cu raze gamma „GT-60*. 
Dispozitivul special al ace
stuia, care răspunde la în
trebarea dacă există o tu
moare malignă, se depla
sează in mod automat in 
întregul corp omenesc, iar 
dispozitivul de autoînregis- 
trare stabilește cu precizie 
poziția tumorilor și metasta
zelor

J



Noua 
poveste 
a unei 
case vechi

r

M-am gîndit de-o vreme încoace la o nuvelă 
cu subiect citadin, la o nuvelă care să opereze 
o secțiune de sus pînă jos intr-o casă cu cîteva 
etaje si cu mulți locatari. Ar fi o nuvelă de 
analiză a relațiilor ce se ivesc intre vecinii de 
apartamente, între locuitorii aceleiași case. 
Uf-ar interesa, bineînțeles, noul, apariția și dez
voltarea relațiilor de prietenie, de bună veci
nătate și de intr-ajutorare, in luptă c.u relațiile 
vechi pe cale de dispariție. Si iată astfel, de 
cite ori trec prin fața clădirilor noi din piața 
Palatului, mă uit la ele cu luare aminte ca și 
cînd aș vrea să descopăr cu precizia unui 
birou de repartiție a locuințelor, blocul in care 
nuvela mea proiectată a și început să trăiască. 
Zăresc o perdea tremurînd la fereastră, văd o 
lumină care se aprinde, portocalie, aud clapele 
unui pian, ca undele unui șipot de apă, dar ele 
sînt departe de a-mi sugera atmosfera și viața 
dinăuntru. Mai mult decît aceste simple impre
sii citate mai sus, în legătură cu ceea ce caut 
pentru nuvela mea, îmi spune bucătăria de 
bloc ori spălătoria mecanică de colo. Vasăzică 
n-o să mai văd spata de porc afumată agățată 
de-un geam, afară, la aer rece și nici palierul 
Unui etaj întreg nu va mai împrăștia mirosul 
greu (cînd vine din bucătăria altuia) de ceapă 
prăjită ori de usturoi tocat mărunțel.

Dar iată că între fișele pe care le adun 
pentru nuvelă, mi-a căzut zilele trecute un do
cument neașteptat. Tntr-o gazetă sovietică, un 
reporter necunoscut a scris un material care 
m-a interesat în gradul cel mai înalt. E vorba 
în reportajul acela despre „o casă cu mod de 
viață comunist". Bineînțeles, am citit repor
tajul cu mare nerăbdare și curiozitate. E vorba 
despre locatarii casei cu nr. 45 de pe strada 
Nekrasov din Leningrad. E o casă veche, pe 
fațada căreia vremea îndelungată a așternut 
patina ei. e o casă cu cinci caturi înalte, cu fe
restre și balcoane și cu decorațiuni de stuc 
cum se obișnuia în construcțiile veacului tre
cut.

In casa aceasta, după cum ne informează au
torul reportajului, locuiesc oameni obișnuiți, 
muncitori și funcționari în fabricile și institu
țiile leningrădene. Dar in ciuda vechimii casei 
și în ciuda faptului că locatarii ei simt oameni 
obișnuiți. acolo, în strada Nekrasov, la numărul 
45. s-a încetățenit un stil nou de viață; des
pre acesta reporterul aduce o serie de amă
nunte foarte interesante. Locatarii au luat ho- 
tărirea, nu cu multă vreme în urmă, să lupte 
prin toate mijloacele pentru încetățenirea în 
casa lor a unui unanim sentiment de prietenie, 
de bună vecinătate și de ajutor reciproc. Iată 
cîteva exemple concrete și în totul elocvente 
ale acestui nou stil de conviețuire intre lo
catari. Recent, in blocul cu pricina a avut loc 
un eveniment fericit: o mintă. Ca să poată 
încăpea toți invitații, chiriașii celui mai mare 
apartament din bloc au cedat locuința lor și 
petrecerea se spune că a fost ca-n basme. Ne
număratele feluri de mîncare pentru ospăț au 
fost preparate în comun, de către toate femeile 
din bloc. In afară de asta, locatarii blocului, 
proprietari de automobile, n.au pregetat să-și 
pună mașinile la dispoziția mirilor, nănașilor 
și invitaților la nuntă. In sfirșit. nici adminis
trația blocului n-a vrut să lipsească și a oferit 
tinerilor căsătoriți un dar de nuntă.

Dar iată și alte exemple care ilustrează din 
plin relațiile noi statornicite intre locatarii 
blocului. Astfel, pensionarul Iakov Vasilievici 
Blinov și soția lui, Ludmila Sergheevna, au 
pus la dispoziția copiilor din bloc vila și livada 
lor situate în afara orașului. Pensionarul G. I. 
Andreev a propus înființarea unei biblioteci 
colective, de bloc și el însuși a dăruit bibliotecii 
250 de volume. Doctorița G. G. Soloviova, loca
tară și ea a blocului, a hotărit să dea în orele 
libere consultații gratuite bolnavilor din clădire.

Cit de departe e viața aceasta nouă și lumi
noasă, și generoasă in gradul cel mai înalt, 
față de viața umilitoare și sumbră pe care o 
duceau odinioară locatarii caselor de raport, 
așa cum au descris-o Dostoievski și Gogol, 
Gorki și Cehov !

Viața aceasta nouă, plină de vigoare și mo
ralitate, bazată pe prietenie și prețuire reci
procă, nu e posibilă decit in socialism. în orin- 
duirea care, eliberînd pe om din jugul prejude
căților și al exploatării, din jugul intereselor 
meschine și egoiste, face din el prin excelență 
o ființă socială.

Exemplul casei cu numărul 45 de pe strada 
Nekrasov din Leningrad e numai un singur 
exemplu, unul din miile de exemple ce se con
topesc și se pierd în tumultul uriaș al vieții 
marilor orașe sovietice.

Petru Vintilă

„Savanfii sovietici lucrează 
acum pentru a pune la punct 
tratamentul combinat al can
cerului folosind chirurgia, ra
diațiile și substanțele chimi
ce" — a declarat într-un 
amplu interviu acordat su
plimentului „Izvestiei", săp- 
tămînalul „Nedelea", prof. 
Nikolai Blohin, președintele 
Academiei de Știinfe Medi
cale a U R. S. S și directo
rul Institutului de oncologie 
experimentală și clinică

Intrucît interviul ridică pro
bleme extrem de interesante, 
ne-am adresat cunoscutului 
nistru specialist dr Octav 
Costăchel, directorul Institu
tului oncologic, rugîn-lu-l să 
prez nte cîteva dintre ele 
cititorilor noștri.

Triumviratul medicină-fizică-chimie .i.
împotriva cancerului

Uniunea Sovietică a dobîndit succese importante în 
lupta împotriva cancerului, binecunoscute în întreaga 
lume. Mă refer în primul rînd la faptul că U.R.S.S. este 
singura țară unde se face o profilaxie reală și efi
cientă a cancerului prin zeci de milioane de consul
tații profilactice anuale care cuprind masa întregii 
populații. Ca rezultat imediat a scăzut simțitor nu
mărul bolnavilor noi cu forme înaintate de cancer, 
ceea ce reprezintă un cîștig însemnat, întrucît for
mele incipiente se vindecă în marea majoritate a 
cazurilor.

în ultimii ani s-au mai luat și alte măsuri de mare 
importanță pentru combaterea acestei boli. încă după 
vizita tovarășului N. S. Hrușțjov în S.U.A., U.R.S.S. 
a luat la O.N.U. inițiativa creării unui organ interna
tional pentru cercetarea științifică a cancerului.

Trecînd la aplicarea practică a acestei idei. Uni
unea Sovietică a organizat în același an o conferință 
unională de cancer care se va ține anual, cu partici
parea reprezentanților țărilor de democrație populară. 
Scopul acestei conferințe este coordonarea cercetării 
științifice în domeniul cancerului pe scara întregului 
lagăr socialist.

Linia sovietică de cercetare complexă a fost amplu 
exprimată k. prof. N. N. Blohin, șeful școlii sovietice 
de oncologie, în interviul acordat suplimentului zia
rului „Izvestia11.

Profesorul Blohin pornește de la o idee foarte im
portantă și anume că boala canceroasă este legată 
de condițiile de viață ale oamenilor. Dacă nu ar fi 
așa, conchide pe bună dreptate specialistul sovietic, 
pe întreg globul n-ar exista decît o singură formă 
de cancer. în realitate, însă, în fiecare țară există o 
formă anumită, dominantă, a acestei boli, determinată 
de felul de viață, de muncă, de obiceiurile oamenilor, 
în Europa occidentală și S.U.A., de exemplu, forma 
predominantă a cancerului printre bărbați a fost pînă 
nu de mult, cancerul la stomac. în ultimul timp aceas
tă întîietate a fost luată în unele țări de cancerul pul
monar. După cum susțin chiar oncologii din aceste țări, 
este posibil ca una dintre cauzele importante să fie 
excesul de fumat. Se știe că cea mai mare cantitate de 
substanțe cancerigene se găsește nu atît în tutun, cît 
în hîrtia țigaretelor, mai ales în cazul combustiei la 
temperaturi înalte (se știe că în arderea unei țigări 
temperatura se ridică la 400°C și chiar mai mult).

într-o mare parte a interviului său prof. Blohin 
vorbește despre rolul alimentației în boala cance
roasă. Se știe că în țările coloniale cancerul la ficat 
este răspîndit în proporție de 40 la sută și chiar mai 
mult (în unele țări pînă la 8O°/o) în raport cu totalitatea 
cazurilor de cancer, pe cînd în țările europene cance 
rul ficatului nu depășește 1—4%. Alimentația uniformă 
— orezul prost pregătit, obiceiul de a bea rachiu fier
binte, în Japonia, situează această țară pe primul loc 
în ceea ce privește cancerul la stomac.

Trecînd la localizările cancerului la femei, profesorul 
sovietic face o observație foarte interesantă : se în- 
tîlnesc mult mai puține cazuri de cancer al glandei 
mamare în țările în care femeile se căsătoresc de tim
puriu, nu recurg la avorturi, nasc mulți copii și-i 
alăptează singure.

Sintetizînd aceste exemple, eminentul oncolog so
vietic conchide că se cunosc destul de multe despre 
factorii care favorizează apariția cancerului, factori 
ce depind de condiții bine determinate — climaterice, 
de trai, profesionale, de modul de viață.

Referindu-se la posibilitățile de combatere a can
cerului existente în Uniunea Sovietică, prof. Blohin 
face o serie de afirmații foarte importante. Am să 
citez un pasaj:

„Nu mai putem fi azi de aeord eu afirmația că. 
boala canceroasă este o boală incurabilă. în Uniunea 
Sovietică există în momentul de față mii de oameni 
care au fost vindecați de diferite forme de cancer.

Cancerul pielii, de exemplu, care a fost cîndva tot

atît de cumplit ca și celelalte forme, se vindecă azi 
la noi în 95 la sută dintre cazuri. O arată datele ofi
ciale. în tratamentul lui folosim atît razele Riintgen, 
radiațiile radioactive, cit și un ungvent special.

Cancerul plasat mai profund se tratează mai greu, 
de pildă cancerul colului uterin. al glandei mamare. 
Dar și aceste forme, dacă tratamentul începe din 
vreme, se vindecă în proporții de 80 la sută. Cele mai 
dificil de tratat sînt tumorile situate profund : cance
rul la stomac, la esofag, cancerul pulmonar. Acestea 
sînt forme foarte grele. Cancerul pielii poate fi înlătu
rat cu bisturiul, poate fi tratat cu raze Riintgen sau 
cu ungvente. dar pentru cancerul de stomac, in 
afară de intervenția chirurgicală, nu se cunoaște astăzi 
nici o altă metodă. In acest caz. nu se pot folosi ra
zele pentru că organele respective sînt plasate atît de 
profund’.

Referindu-se la posibilitățile de tratament chimic 
(medicamentos) al cancerului, prof. Blohin a relevat că 
„toate succesele dobîndite în chimio-terapia tumorilor 
ne fac să ajungem din ce în ce mai mult la convingerea 
că nu există o singură boală canceroasă, ci mai 
multe boli care sînt denumite toate cancer. Aceasta 
pentru că, dacă se descoperă un preparat care influ
ențează o anumită formă de cancer, de obicei el nu 
influențează și o altă formă11.

„Există astăzi citeva zeci de preparate, descoperite 
în diverse țări, cu ajutorul cărora sînt tratate anu
mite forme de cancer, și într-o serie de cazuri cu 
succes. Dacă aș fi fost întrebat acum 20 de ani, dacă 
în general cred că, boala canceroasă poate fi vindecată 
cu medicamente, aș fi răspuns că este un joc al fante
ziei, că tumoarea canceroasă poate fi numai extirpată. 
Sînt doar chirurg. Cu toții eram sceptici în ce pri
vește medicamentele. Totuși, între timp, au fost create 
o serie de preparate cu care se vindecă anumite 
forme de cancer11.

Oncologia este un domeniu care se poate dezvolta 
nu numai prin eforturile medicilor, ci și prin acelea 
ale chimiștilor, biologilor, specialiștilor în fizica nucle
ară. După prof. Blohin, triumviratul medicină-chi- 
mie-fizică ar fi soluția organizatorică cea mai impor
tantă și mai eficientă în momentul de față în studiul 
problemei cancerului. Se știe că dacă înainte vreme 
cele mai mari descoperiri au fost opera unui om sau 
a unui colectiv restrîns. azi nici una din marile des
coperiri ale epocii noastre nu mai este posibilă fără 
o colaborare strînsă între colective din ce în ce mai 
largi. Pe lîngă Academia de Științe Medicale a U.R.S.S. 
există un comitet special pentru problemele cance
rului din care fac parte, în afară de medici, și repre
zentanți ai Academiei de Științe: fizicieni, chimiști, 
specialiști în fizica nucleară. După cum afirmă pro
fesorul Blohin, în momentul de față specia
liștii sovietici lucrează cu forțe unite la elaborarea 
unei metode complexe — o combinare a metodelor 
chirurgicale, chimice și fizice — de tratament al can
cerului. Ei lucrează totodată și la elaborarea unei 
metode de prevenire a cancerului, de depistare tim
purie a lui. „Cu cît ne vom apropia mai mult de 
descifrarea naturii unei serii de boli tumorale la 
om. cu atît se va găsi mai lesne și metoda cea mai 
eficace de combatere a acestei boli. Privesc cu încre
dere munca noastră11 — a conchis oncologul sovietic. 
Această afirmație, făcută de o autoritate ca prof. 
Blohin, ne dă mari și îndreptățite speranțe.

In condițiile foarte bune create de regimul nostru 
democrat popular savanți.i și cercetătorii noștri por
nesc cu entuziasm la o muncă susținută pentru a cer 
ceta această grea și complexă problemă care preocupă 
astăzi întreaga omenire și căreia i se pot găsi treptat 
soluții parțiale numai printr-o colaborare internațio
nală foarte largă și printr-o înțelegere frățească între 
un număr oît mai mare de savanți și cercetători.

dr. Octav Costăchel



Schimbări geografice care intră în istorie

Volga va putea fi 
văzută din Cosmos

ST AZI, cînd omul și-a trimis emisarii săi în Cosmos și se pregătește el însuși să se avînte 
în lumea depărtărilor infinite, ne putem întreba pe bună dreptate : cînd cel dintîi pă- 
mîntean va descinde în Lună, cum va vedea el oare Pămîntul? Nu va avea oare în 
fața ochilor decît o sferă parțial acoperită de nori ori va putea distinge semne de viață ? 
Va zări el oare semnele trudei omului, semnele înfăptuirilor noastre ?
Orașele, chiar cele mai populate, sînt prea mici spre a putea fi zărite din Lună. Așa 
încît trebuie să le dăm de Ia bun început de o parte.
Și totuși, chiar de la depărtarea aceea uriașă viitorul cosmonaut va putea admira 

fructele strădaniei omului. Ce anume? Fără îndoială că, printre altele, Volga.
S-ar putea spune: bine, dar Volga e un fluviu ca multe altele, ba în lume sînt chiar fluvii mai 

mari. Da, dar așa cum se înfățișează astăzi. Volga nu mai seamănă cu nici un alt fluviu. Și la drept vor
bind — cum observa recent scriitorul Nikolai Mihailov — aproape că nici nu mai e un fluviu, ci un 
lanț de lacuri artificiale, făurite de mina omului sovietic. Așa încît atunci cînd cosmonautul nostru va 
repera Volga (în emisfera nordică, pe continentul Eurasiatic) el nu va mai zări doar ața subțire și 
rotilă a unei ape ca toate celelalte, ci un șirag de mărgăritare.

„Matușka" Volga nu are nevoie de nici o prezentare. 
Cine n-o cunoaște ? Pe apele ei, care brăzdează în 
curmeziș întreaga Rusie de dincoace de Urali, au călă
torit toate generațiile de tuși, care i-au spus, cu dra
goste și venerație filială, „mamă". Măsurînd aproape 
3700 kilometri în lungime, cel mai lung fluviu al Euro
pei, pe lingă că e aproape în întregime- navigabil, mai 
are și peste 70 de afluenți navigabili, alcătuind laolaltă 
o rețea de trafic fluvial de peste 10.000 km.

Fișa geografică a Volgăi semnala, însă, și prezența 
a numeroase depresiuni și bancuri de nisip pe tot 
cursul ei, a unor aluviuni care modifică defileurile și 
reduc adîncimea albiei. Puteau oare lăsa oamenii so
vietici ca bătrîna „mamă" să se împotmolească din loc 
în loc, fără a interveni? Volga trebuia neapărat adîn- 
cită șj ajutată să devină cu adevărat o mare arteră 
de trafic. Apele ei, care ascund comori de energie, 
nu puteau fi oare silite să le predea celor ce înălțînd 

I

uzinele și fabricile industrializării au nevoie de uriașa 
forță-a electricității pentru a făuri comunismul? Volga 
trebuia să dea curent electric 1

Și încă ceva. Pe întregul ei curs mijlociu și inferior 
Volga străbate un întins ținut secetos, unde vînturile 
calde și uscate dușmănesc grîul — care altminteri ar 
crește foarte bine pe ogoarele din vecinătatea fluviu
lui. Nu putea oare Volga să împartă din prisosul ape
lor ei pămînturilor însetate, împiedecînd stihiile să-și 
desăvîrșească nemiloasa lor operă devastatoare ? Volga 
trebuia să devină o puternică sursă de irigare a tere
nurilor secetoase din întinsu-i bazin.

In mai puțin de un sfert de veac oamenii sovietici 
au smuls bătrînului fluviu toate aceste comori. Primul 
atac a fost dat.pe cursul superior, la 128 km nord de 
Moscova, unde a fost construită, la Ivankovo, centrala 
electrică și lacul de acumulare cunoscut de atunci ca 
„marea Moscovei",

or4 
„A

O altă hidrocentrală, mai importantă, a fost eoni 
struita ceva mai la nord, la Uglici, cu puțin înaintea, 
războiului, iar o a treia, cea de la Rîbinsk, a incepiij 
să dea curent electric în prima iarnă de război. Cil 
ajutorul acestor construcții hidrotehnice, Volga a ațin» 
spre nord Cerepovețul, devenit astfel un „avanport'l 
al Leningradului. Cîmpiile dintre Șekona și Melega (doi 
afluenți ai Volgăi) au fost inundate de ape, creindu-s<| 
„Marea Rîbinsk", una din multele, mări artificiale creata 
de mina omului sovietic, făuritor nu numai al istoriei! 
dar și transformator al geografiei. I

Dar domesticirea Volgăi nu se putea mărgini numai 
la cursul ei superior.' I

Și astfel, o dată războiul terminat, oamenii sovietici 
s-au reapucat de lucru. Mai sus de Gorki, nu depărta 
de confluența Okăi cu mama-Volgă, acolo unde fluviul 
are aproape aceeași lățime ca Niprul la Zaporojie, ■ ! 
fost durat un al doilea „Dneproghes" — o puternica 
hidrocentrală producătoare de noi miliarde de kilol 
wați de energie electrică necesară coloșilor industriali 
ai cincinalelor postbelice. I

Pentru Volga de jos au fost rezervate loviturile hol 
tărîtoare : giganticele hidrocentrale de la Kuibîșev șl 
Stalingrad — cele mai mari din lume — totalizînd ir 
putere instalată de 4.700.000 kW. Împreună cu cele
lalte hidrocentrale mai vechi, sistemul energetic Volga* 
Kama dispune astfel de o putere de aproximativ 6 iț " ’ 
oane kW, adică depășește de mai bine de cinci 
întreaga putere energetică a Rusiei prerevoluțipn.

Dar cucerirea definitivă a Volgăi nu e încă term^® 
nată. Pentru ca nici o comoară energetică a marelu^H 
fluviu, să nu rămînă nefolosită, la Balakovo (între Kui^H 
bîșev și Stalingrad) se află în construcție o noui® 
hidrocentrală, numită și centrala Saratov, care va ave,® 
o putere de 1,5 milioane kW. Aceasta va fi cea de 
șaptea treaptă a cascadei de centrale electrice de p<® 
Volga și va fi terminată în mai puțin de doi ani —® 
termen record pentru asemenea construcții. O alt<® 
hidrocentrală, și mai puternică decît cea de la Sara® 
tov, (1.800.000 kW), se va înălța — lucrările vor încept® 
în curînd — la Ceboksarî (între Kuibîșev și Gorki)®

Și ultima misiune
Completîndu-și cu aceste noi trepte scara de bazine® 

de acumulare, Volga nu va mai fi de fapt fluviu® 
cunoscut de vechea geografie, ci o adevărată suită de® 
lacuri legate între ele ®

l-a mai rămas însă „matușkăi" de îndeplinit și ultim.® 
sarcină : irigarea regiunilor aride de pe cursul inferior 
și mijlociu. De la Stalingrad Ia Astrahan, către malul 
jos al Volgăi și al rîului Ahtuba se întinde pe aproape 
400 km un ținut cu aspect de deșert. Pînă la începutul 
verii aceste terenuri necultivate sînt supuse inunda
țiilor, iar după retragerea apelor sînt cotropite de se
cetă. Și totuși, aluviunile fertile depuse de ape ar putea 
face din acest deșert o adevărată „Vale a Nilului", 
dacă... Dacă nu ar interveni seceta. Iată, deci, cine 
este dușmanul care trebuie să fie îngenunchiat. Planu
rile de bătaie au fost întocmite și ofensiva împotriva 
secetei a și pornit.

Volga își va trimite apele nu la voia întîmplării, ci 
după un plan anumit, printr-o vastă rețea de canale de 
irigație, în întreaga regiune supusă pînă acum numai 
capriciilor naturii. Barajele hidrocentralelor vor regla 
debitul apelor mari de primăvară, iar un lung și 
puternic dig va apăra ținuturile inundabile. Aceleași 
hidrocentrale vor furniza și curentul necesar stațiunilor 
de pompare a apei spre canalele de irigație. Astfel^ 
terenurile inundabile din preajma Volgăi și Ahlid^B 
ca și stepele învecinate vor putea fi transformate,Wl 
scurt timp, într-un nou grînar aducînd în patrimoniul 
agriculturii sovietice încă 7 milioane de hectare rodi
toare.

Un nou proiect cutezător, întocmit de un grup de 
specialiști în construcții hidrotehnice, urmărește să pro
cure Volgăi un puternic debit suplimentar de apă 
întoreînd pur și simplu cursurile a două rîuri nordice 
care se varsă în Oceanul înghețat pentru a Ie aduce, 
prin Kama, în albia Volgăi. Proiectul, al cărui inginer 
șef este G. L. Sairuhamov, de Ia Institutul „Ghidro- 
proekt" din Leningrad a fost recen.t aprobat și va fi 
curînd pus în executare.

Un proiect fără precedent
Potrivit acestui proiect fără precedent în istorie, 

rîurile Peciora (1814 km lungime) și Vîcegda (1103 km) 
vor fi transformate într-un lanț de bazine, care vor 
ridica nivelul apelor pe măsura apropierii lor de văr
sarea în Ocean. Unind aceste bazine și făcînd legă
tura, prihtr-un mare canal, cu rîul Kama, apele Pecio- 
rei și Vîcegdei vor putea fi abătute în direcție con
trară și, în loc să se verse inutil în Oceanul înghețat, 
vor. fi îndreptate, cu imense foloase, spre Volga. Supli
mentul de debit pe căre-1 va primi astfel Volga se 
cifrează la nu mai puțin de 40 km cubi de apă. In 
primul rînd mărirea debitului Kamei și Volgăi va duce 
la o sporire a producției de energie electrică a hidro
centralelor respective cu o cantitate de 8,6 milia9 
kWh, pentru care ar fi necesară o hidrocentrală de 
capacitatea celei de la Kuibîșev (2.400.000 kW). în al 
doilea rînd, importantul debit suplimentar de apă pe 
care cele două rîuri nordice îl vor aduce ca zestre 
Volgăi va înlesni vasta operă de irigare a milioane 
de hectare de pămînturi aride situate între Volga și 
Ural, precum și în stepa din ambele flancuri ale deltei 
.Volgăi.

In sfîrșit, realizarea îndrăznețului plan al ingineri
lor leningrădeni va mai avea încă o consecință de 
mare și multiplă însemnătate : restabilirea nivelului 
mării Caspice, aflat în continuă scădere, fapt atît de 
păgubitor pentru pescuit și navigație.

întrebarea care se pune1 este: ce se va întîmpla cu 
Peciora și Vîcegda ? Oare nu vor fi ele victime ale 
propriei lor dărnicii ? Nicidecum, răspunde Guren Leo 
novici Saruhanov, autorul principal ăl proiectului. Ba 
rajul de la Ust Kulomsk (unul din cele trei prevăzutr 
în cadrul noului sistem hidrotehnic), vă putea permite 
readucerea de' cîteya ori pe ah a apelor Vîcegdei, dupi 
necesități, în vechea lor albie, îndreptîndu-Ie iarăș 
spre Oceanul Înghețat de Nord. în ce privește Peciora 
soluția ar putea fi'construcția pe cursul ei inferior < 
unei puternice hidrocentrale care să ridice nivelu 
apelor. '

Schimbarea geografică pe care o va produce n'<® 
zarea acestui proiect nu e greu de menționat în mânu 
ale. Pentru traducerea ei în viață, însă, sînt necesar



lucrări uriașe,-dih care numai excavațiile privesc un 
volum de aproximativ 700 milioane m.c. de pămînt, 
iar betonările — sute de mii de metri cubi de beton 
și beton armat. Costul lucrărilor este destul de mare; 
dar ceea ce se va cheltui pentru realizarea proiectului 
se vor amortiza 'în cinci-șase ani de Ia terminarea 
construcției, prin ■ beneficiile pe care aceasta le va 
aduce. ’ '

Oameni și ape
Dacă specialiști} de la „Ghidroproekt" din Leningfad 

au asemenea planuri pentru amenajarea apelor nordice, 
la Institutul pentru problemele apelor și de hidroteh
nică al Academiei de Științe a R.S.S. Uzbece se 
lucrează la elaborarea unui plan de utilizare complexă 
a apelor celui mai mare fluviu din Asia Centrală — 
Amu-Daria. Curgînd prin regiuni pustii, pe care le 
străbate pe o distanță de 1500 km, Amu-Daria varsă 
anual in Marea de Arai uriașa cantitate de 50 de mili
arde m.c. de apă cu care s-ar putea iriga anual nu mai 
puțin de 5 milioane ha de terenuri astăzi total nefo
losite pentru agricultură.

Pentru cultivatorii de bumbac din Uzbekistan pro
blema apei — e de prisos s-o mai spunem — a fost 
visul secular pe care abia puterea sovietică l-a trans
format în realitate. Nenumărate lucrări de irigație au 
fost executate în- bazinele fluviilor Amu-Daria și Sîr- 
Daria, triplîndu-se suprafața irigată în comparație cu 
situația dinainte de Revoluția din Octombrie.

Apa continuă să fie însă și astăzi preocuparea nr. 1 
a populației din aceste ținuturi ale „aurului alb“. în
deplinirea sarcinei fixate de septenal : șase milioane 
tone de bumbac în 1965, depinde într-o bună măsură 
și de înfăptuirea proiectefor de irigări în curs de exe
cutare în republicile din Asia Centrală.

Amenajarea fluviului Amu-Daria va marca o etapă 
nouă în dezvoltarea irigației în Uzbekistan, unde 
suprafața totală a pămînturilor irigate (40 la sută din 
toate pămînturile irigate din întreaga Uniune Sovie
tică) depășește 3,5 milioane ha. Planul specialiștilor 
uzbeci prevede construirea a trei mari noduri hidrau- 

. lice, care să permită extinderea semănăturilor de bum- 
I bac pe încă 1,5 milioane ha, iar pe cursul inferior al 
Amu-Dariei să se creeze pe o suprafață de 400.000 ha 
una din cele mai mari regiuni cultivatoare de orez din 
U.R.S.S.

Oamenii de știință uzbeci colaborează și cu colegii 
lor din Turkmenia, în vederea elaborării proiectului 
folosirii apelor Amu-Dariei pe cursul mijlociu al flu
viului. Propunerea specialiștilor turkmeni este de a se 
construi pe Amu-Daria un baraj care, ridicînd nivelul 
apelor, ar permite irigarea stepei Kurșin, iar prin mă
rirea cantității de apă trimisă pe canalul Kara-Kum 
s-ar putea realiza prelungirea acestuia pînă la Marea 
Caspică.

Canalul Kara-Kum — a cărui a doua secțiune, care 
leagă rîurile sărace în aipă Murhab și Tedjen, a fost 
terminată de curînd — se întinde acum pe o distanță 
de 540 km, iar apele sale servesc la irigarea a peste 
70.000 ha de pămînt. In ultimul timp s-au terminat 
pregătirile pentru începerea construcției ultimei părți 
a canalului care va atinge Marea Caspică, trecînd prin 
tot sudul Turkmeniei și irigînd 1.000.000 ha. Aceasta 
ar permite sporirea producției de bumbac, în Turkme
nia, la două milioane tone, precum și obținerea unor 
bogate și constante recolte de cereale.

Pe urmele excavatoriștilor și buldozeriștilor care 
croiesc drum apelor în rețeaua canalelor de irigație, 
în stepele Turkmeniei se statornicesc sovhoznicii cul

tivatori de bumbac, orez, legume. Astăzi, la cantinele 
"din Mara și Bairam-Ali se servesc tot felul de legume 
și pepeni aduși din locuri altădată uitate de oameni, 
unde păstorului i se părea că, un castravete este su
prema fericire.

Realizări gigantice și proiecte noi pe aceeași măsură 
vor încununa nenumăratele lucrări înfăptuite de la 
instaurarea puterii sovietice în scopul creării unui sis
tem național unic de căi navigabile care să lege cele 
cinci mări ale părții europene a U.R.S.S. — Marea 
Albă, Baltica și Caspica eu Marea de Azov și Marea 
Neagră.

M. Mihail

Apa a ajuns in Kara-Kum...

• Definiția vremii noastre • Saltul calitativ al tehnicii 
mo Jerne • Calculul rapid —

Zi și noapte, ochii luminoși de neon 
ai mașinilor electronice de calcul cli
pesc fără odihnă. în fiecare secundă 
o astfel de mașină execută mii, zeci 
de mii de operâfii, fie de caicul ma
tematic, fie de altă natură. Și, deși 
au „vâcanfă" numai trei zile pe an 
— la 1 Ianuarie, la 1 Mai și 7 Noiem
brie — tot nu prididesc să facă fafă 
cerințelor.. Le simfim mereu lipsa

Care-i explicata? Doar încă acum 
zece ani, cînd nu aveam nici o sin
gură mașină de calcul rapid tot 
izbuteam să ne descurcăm... Să în
cercăm dar, să lămurim lucrurile.

Ce ne dau
și ce cerem 
mașinilor electronice

Sîntem martori Ia tot felul de „definiții" date vremii noa
stre. Unii spun că trăim în „era atomică", alții în „scțolul zbo
rurilor cosmice", alții in „secolul automaticii". In ultimul timp 
auzim tot mai des vorbindu-se de „veacul ciberneticii". Toate 
aceste definiții pot fi, însă, rezumate cu succes înlr-una singu
ră : trăim intr-un veac de grandioasă revoluție tehnică.

Dacă secolul trecut și primul pătrar al veacului nostru s-au 
caracterizat printr-o perfecționare treptată a mijloacelor tehni
ce. fiecare nouă realizare fiind doar un pas înainte față de ex
periența acumulată anterior, astăzi fiecare pas înainte înseam
nă un salt, un uriaș salt calitativ.

Deși construcția de nave își măsoară existența cu mileniile, 
trebuie să recunosc că acum cițiva ani, călătorind pe un vas 
«le-a lungul țărmurilor insulelor Kurile, priveam oarecum mi
rat cu cită ușurință ne întrec în zbor rindunelele. Părea că nici 
nu băgau de seamă că vasul înainta. Și iată că acum au apă
rut vase cu aripi subacvatice. Acestea marchează un uriaș salt 
calitativ în tehnica navală — cu asemenea vase și unei rîn- 
dunele îi vine greu să se ia la întrecere. In ce privește con
strucția și viteza acestor vase, trebuie să menționăm că s-au 
respectat prea puține canoane ale construcției navale elaborate 
în cursul mileniilor. «

Deși s-au scurs optzeci de ani de la apariția primei turbine 
cu aburi, abia în zilele noastre sîntem martorii unui fenomen 
de-a dreptul uluitor: în timp ce o turbină de 200.000 de kilo
wați e dată în funcțiune, o alta, de 300.000 kilowați, se află 
în stare de finisare, iar în proiectele constructorilor au și apă
rut turbine de 500 și, respectiv, de 800 mii de kilowați...

Fenomenul acesta poate fi observat și în alte ramuri. Astfel, 
de la prima centrală atomică cu o putere de 5.000 kilowați, 
s-a trecut de-a dreptul la construcția unei centrale de 400.000 
de kilowați, după numai doi ani de zile de Ia lansarea primu
lui satelit artificial al Pămîntului a fost lansat laboratorul cos
mic care a reușit să fotografieze partea invizibilă a Lunei.

Am mai putea cita și multe alte exemple de asemenea sal
turi calitative în dezvoltarea tehnicii. Ceea ce dorim însă să 
subliniem aici este împrejurarea că aceste salturi se produc în 
aproape toate ramurile tehnicii moderne și cer nenumărate 
calcule rapide de mare precizie. Căci tehnica modernă depă
șește tot ce-au cunoscut oamenii de știință din prima jumătate 
a secolului nostru.

Iată de ce se simte o nevoie lot mai acută de mașini de cal
cul ultrarapide. Și putem afirma de pe acum, cu toată tăria, 
că în viitorul cel mai apropiat mașinile electronice de calcul 
vor pătrunde în toate domeniile tehnicii și ale economiei de 
stat. «

Nu ne îndoim o clipă că în viitorii zece ani mașinile electro
nice de calcul vor deveni niște ustensile tot alît de obișnuite 
ca aritmometrul sau rigla logaritmică de azi. In Uniunea So
vietică a și început a fi predată în școlile medii o nouă disci
plină: manipularea mașinilor electronice, și sînt convins că în 
curînd așanumilul studiu al „mașinilor matematice" va fi o 
materie obligatorie în toate școlile.

Ce foloase ne aduc ele, la ce pot fi întrebuințate? Spre a 
fi pe înțelesul tuturor cititorilor, vom da două exemple. Ast
fel. ziarele au arătat «le nenumărate orr că cu ajutorul mașini
lor de calculat a putut fi stabilită, în mai puțin de o oră și cu 
maximă precizie, traiectoria rachetelor cosmice lansate de pe 
pămînt. Ei bine, dacă aceste calcule ar fi fost făcute manual, 
ele ar fi necesitat un an pentru determinarea unei asemenea 
traiectorii... Dacă, de pildă, ne-am fi apucat să calculăm manual 
traiectoria celei de a doua rachete cosmice, abia peste un an 
am fi aflat dacă racheta a ajuns sau nu în Lună.

Sau un alt caz. Se știe că în mecanica construcțiilor la cal
cularea grinzilor complexe, ca și în industria de avioane Ia 
calcularea rezistenței aripilor și fuselajului, trebuie rezolvate 
ecuații cu un mare număr de necunoscute. Pentru a rezolva, 
de pildă, un sistem de ecuații cu 40 de necunoscute (în prac
tică, însă, se rezolvă sisteme mult mai complicate, cu sute de 
necunoscute), trebuie efectuate peste cincizeci de mii de îm
părțiri, înmulțiri, scăderi și adunări. Pentru o asemenea trea
bă, un om ar avea nevoie de cel puțin 50 de zile lucrătoare,
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o cerință vitală

de acad. A. A. Dorodnițîn
adică de două Juni. Dar să ne gindim că cu prilejul proiectării 
unor noi obiective se mai fac zeci și zeci de variante.... Volumul 
operațiilor devine deci, practic, de nerealizat. E nevoie, în con
secință, Să se treacă Ia o grosolană simplificare a calculelor, să 
se introducă coeficienți de siguranță exagerați, ajungîndu-se 
astfel și Ia o considerabilă sporire a greutății, și la o inutilă 
risipă «le: material. Fiecare dintre dv. își poate da seama ce în
seamnă asta cînd e vorba de aviație. Și iată că o mașină de 
calcul marca BEȘM efectuează toate aceste calcule în numai 
10—15 secunde... v

Gîndiți-vă numai cite variante mai poate calcula o aseme
nea mașină într-o singură zi lucrătoare! Iată dar că cu aju
torul mașinilor modeme de calcul pot fi create construcții mult 
mai perfecte din toate punctele de vedere.

Create la început exclusiv pentru operații matematice, dato
rită capacității lor excepționale mașinile electronice de calcul 
au depășit de mult sfera destinației lor inițiale, iar domeniile în 
care sînt folosite acum sînt dintre cele mai diverse. Unul din
tre aceste domenii, care pare surprinzător la prima vedere, este 
traducerea automată a textelor dintr-o limbă în alta. In vremu
rile noastre, cînd pe scena istoriei apar națiuni aproape necu
noscute înainte, problema aceasta capătă o deosebită impor
tanță. Tezaurul de literatură științifică, politică și beletristică 
al popoarelor sporește vertiginos de Ia o zi la alta și nu se mai 
poate realiza un schimb cultural eficient prin intermediul unor 
simpli traducători. In acest domeniu, mașinile electronice de 
calculat vor avea de jucat un rol social-politic, aș putea spune, 
extrem de important.

Un alt domeniu, nu mai puțin important, este folosirea ma
șinilor de calcul Ia reglarea automată a proceselor de produc
ție. La sfîrșitul anului trecut, în Ucraina a.fost făcută o expe
riență de acest gen cu procesul de topire a oțelului. S-a văzut 
astfel că mașina electronică de calculat și-a „însușit" în cîteva 
clipe întreaga experiență pe care un om o poate acumula în 
curs de mulți ani și a dat o șarjă excelentă. Deocamdată, ast
fel de experiențe uluiesc mințile, dar nu va trece mult timp 
și mașinile electronice de calcul vor deveni un element obișnuit 
în reglarea proceselor tehnologice în metalurgie, chimie și alte 
ramuri ale industriei, inclusiv în industria ușoară, cum ar fi 
industria de încălțăminte, confecțiile etc.

In sfîrșit, mașinile electronice de calcul deschid mari pers
pective economiei socialiste. Dacă în planificarea economică 
mai domnește într-o măsură intuiția, în curînd calculele exacte 
îi vor ajuta pe planificatori Ia elaborarea unor planuri econo
mice optime în adevăratul sens al cuvîntului. Problema unei 
asemenea planificări pe scara întregii țări este o problemă de 
extremă importanță care își mai așteaptă rezolvarea. Dar chiar 
de pe acum pot fi rezolvate unele probleme concrete pe scară 
mai redusă. Astfel, numai trecerea la un regim optim de ma
nevrare a garniturilor goale de cale ferată îngăduie acum să 
se realizeze o economie de aproximativ opt milioane ruble a- 
nual (calculate în monedă nouă). E interesant de relevat că 
mașinii electronice folosite în acest scop i-a trebuit doar o oră 
ca să calculeze un astfel de regim optim, iar „cheltuielile" pen
tru întocmirea planului s-au ridicat în total la suma de... cinci
zeci de ruble. n

Folosirea pe scară din ce în ce mai largă a tehnicii de calcul 
în diferitele ramuri ale economiei naționale impune noi exigen
țe față de mașinile de calcul. Dacă acum zece ani viteza unei 
mașini capabile să efectueze cîteva mii de operațiuni pe se
cundă părea excesivă și se credea că niciodată nu va fi nevoie de 
o viteză mai mare, astăzi în fața constructorilor se pune proble
ma creării .unor mașini ultrarapide, în stare să efectueze cel 
puțin un milion de operații pe secundă. Iar dacă vom arunca 
o privire asupra unui viilor ceva mai depărtat vom constata 
desigur că matematicienii vor avea nevoie de mașini de o m«e 
de ori mai rapide decît cele cunoscute pînă acum... Ce-i drept, 
deocamdată constructorii puși în fața acestei probleme, ridică 
neputincioși din umeri. Dar dacă ne gîndim Ia ritmul dezvol
tării tehnicii calculului, sîntem convinși că, în curînd, prima... 
„spaimă" le va trece și se vor pune pe lucru. Iar de succes nu 
ne îndoim.



In ziua de 14 august 1960, orele 23 și 27 mi
nute, hotarul Uniunii Sovietice a fost violat de un 
avion străin a cărui identitate n-a putut fi stabilită.

Bănuind că avionul a lansat pe teritoriul sovietic 
„oaspeji" nepoftifi, autoritafile, ajutate de populația 
locală, au început cercetările Curînd, unul dintre 
spioni, cu numele de Semion Tișcenko a fost 
arestat. Dar nu era singurul...

O întîlnire pe peron
Viața unui peron de gară e foarte in

teresantă. O dată cu sosirea trenurilor 
peronul se umple de oameni veseli și 
triști, duși cu gîndul la ale lor, într un 
du te-vino fără istov. Dar cum se stinge 
semnalul de plecare și roțile prind să 
duduie pe șine, micul culuar, peronul, ră- 
mine aproape pustiu. Ici,colo cite un că
lător intîrziat, un hamal cu placa de ara
mă pe piept, un slujbaș al gării cu chi
piu roșu pe cap...

Un om nu prea înalt, îmbrăcat civil, 
urmărea cu luare aminte pulsu'l unui ase
menea peron — peronul gării orașului 
Bender. Era locotenentul-major Nikolai 
Perevertaev care își îndeplinea misiunea 
primită.

,n zorii aceleiași zile, înștiințat despre 
probabilitatea parașutării unor spioni 
străini, străbătuse cu o drezină drumul 
pină la Razdelnaia, spre a-i preveni pe 
acari și pe revizorii de cale.

In ajun, Perevertaev fusese ofițer de 
serviciu așa incit abia se ținea pe picioa_ 
re de oboseală. Nu-și putea ingădui, în
să, nici un răgaz pentru odihnă, căci 
aflase că între timp, în lipsa lui, P. Bol- 
bat, responsabilul magaziei de legume și 
șoferul G. Soroka aduseseră un pistol 
găsit de niște copii in groapa de gunoi 
din spatele cantinei gării. „

Se insera. Nikolai se îndreptă spre 
ghereta de răcoritoare și ceru o sticlă 
de apă minerală. Iși umplu fără grabă 
.paharul și voia tocmai să-l ducă la gură, 
cînd, deodată, mina îi căzu parcă fără 
voia lui. Așeză paharul pe tejghea și por
ni in 'qrabo în lungul zidului.

Pe peron se ivise un bărbat oacheș cu 
o față de pernă în mină. Părea stingher, 
cam nervos. Deodată se opri în fața re
clamei restaurantului gării, care înfățișa 
un"ospătar rumen la față ducând a farfu
rie aburindă. înghiți în sec și stătu cîte- 
vo clipe Io cumpănă : să între sau să nu 
intre ?

Perevertaev îl cerceta cu luare amin
te : purta niște pantofi galbeni, de cro
ială străină, pe cap avea o șapcă cu cop
că cum nu se mai poartă la noi de acum 
două zeci de ani... Și ce-o fi ou fața 
□ sta de pernă din mîna străinului ? Toa
te la un loc dădeau de bănuit.

Locotenentul major se apropie de ne
cunoscut și îi ceru să se legitimeze. Omul 
îsi scoase șapca, își 
.terse cu o batistă 
fruntea nădușită și-și 
vîrî mina în buzu
narul hainei. Actele 
păreau in regulă: po
sesorul buletinului de 
identitate se numea 
Umior Danikaevici lu- 
sipov. Prezentă apoi 
livretul militar și o 
adeverință care ară
ta că titularul este 
muncitor la fabrica 
de produse zaharoa
se ,,Udarnița“ din 
Moscova și că se a- 
flă în concediu de 
odihnă. Dar toate a- 
cesteo aminteau 
nu se poate mai 
de actele găsite 
pra lui Feodorov.
încît Perevertaev, după 
ce i restitui actele lui 
lusipov, trecu îndată în 
spatele lui și-i ordonă 
încet, dar răspicat:

- Mergi drept îna
inte fără să întorci 
capul într-o parte sau 
alta. Nu cumva să 
bagi mîna în buzunar 
sau să faci vreo miș
care de împotrivire!

Pe atunci gara 
Bender nu era încă 
terminată, așa încît lo
cotenentul major tre
bui să-l ducă pe ares. 
tat de a lungul unui 
gard de piatră de cî- 
teva sute de metri lungime.

Cei oare se aflau pe peron nici nu 
bâqaseră de seamă ce se întîmplase și 
Nikolai căută în zadar printre ei vreun 
cunoscut căruia să-i ceară o mină de a- 
jutor.

După oe păși liniștit cîteva sute de 
metri, lusipov țîșni pe neașteptate 
înainte, dar chiar în clipa aceea în față-î 
se ivi silueta masivă a unui milițian...

Dus la miliție, lusipov înțelese repede 
că nu mai avea rost să repete povestea 
ticluită pentru el de agenții străini care-l 
trimiseseră. Pîinea oe care o avea în 

cum 
bine 
asu- 
Așa

fața de pernă ascundea bilete de bancă 
în valoare de 7.600 de ruble, un compas 
și un flacon cu o substanță chimică fo
losită la ungerea tălpilor încălțămintei, 
în cazul urmăririi cu ciini. In cracul sting 
al pantalonilor avea prins un pistol. Deci, 
un întreg echipament de spionaj;

Orice tăgadă era de prisos, așa încât 
arestatul recunoscu că îl cheamă Abdull 
Izmailovicj Osmanov și că e spion ame
rican. Fusese parașutat cu o zi înainte.

Se înțelege că organele Securității de 
stat doreau să afle cît mai multe amă
nunte în legătură cu întreaga acțiune, 
spre a da de urmele celorlalți spioni. 
Așa înalt, de la Chișinău gonea în mare 
viteză o mașină spre Bender.

Osmanov ședea pe o bancă, în fundul 
încăperii, cu ochii în pămînt, clătina din 
cap disperat și repeta din aînd în cînd 

în neștire : ,,De ce-am primit ? De 
ce-am primit ?"

in ușă se iviră trei oameni. Zărindu-i, 
Osmanov țipă o dată tare apoi se arun. 
că în lături și înșfăcă cu dinții gulerul 
cămășii.

— M-am repezit fulgerător la el, i-am 
smuls gulerul din dinți și i-am descleștat 
fălcile, ne-a povestit după aceea Niko
lai Perevertaev, Pe guler se ivise o pată 
neagră, ca de tuș... împreună cu docto
rul care, din fericire, se afla în odaia 
de ailături, i-am dat primele ajutoare : 

i-am turnat pe gît o mare cantitate de 
lapte și tot felul de antidoturi. După o 
jumătate de oră era in afară de orice 
pericol. Eram uluit de cele întâmplate, 
pentru că cu mina mea îi controlasem 
gulerul cămășii și nu găsisem nimic. Dar 
fiola era atît de subțire încît cu greu 
putea fi descoperită în cusătura guleru
lui...

Seara coborî repede, cum se întâm
plă în sud, apoi întunericul, moale și ca
tifelat, învălui orașul, înăbușind sunetele 
și răcorind văzduhul încins de arșița zi
lei. Vremea era frumoasă, dar se vede 
treaba că multor perechi Ie-a fost dat 

să-și amine intîknirea din seara aceea. 
Căci cercetările continuau cu aceeași 
intensitate.

intre timp Osmanov istorisea pe inde- 
lete despre el și despre stăpînii lui de 
dincolo de hotare.

Conform instrucțiunilor primite, Osma
nov trebuia moi întîi să dea o raită pe la 
Harkov, apoi să plece in Ural, unde ur
ma să culeagă informații privitoare la 
unitățile militare, la aeroporturile și uzi
nele de armament 
de acolo. Iar pe 
lângă toate astea, 
mai avea o misiu
ne specială, căreia 
stăpînii Iui îi acor
dau o deosebită a- 
tenție: trebuia să 
ajungă, indiferent 
prin ce mijloace, 
într-o localitate un 
de se bănuia că 
ar fi o centrală a- 
tomică. I se ce
ruse să cerceteze amănunțit acest 
obiectiv și să adune mostre de 
pămînt, de vegetație și de apă (cunos- 
oînd gradul de radioactivitate ol acesto
ra, americanii sperau să poată stabili 
puterea instalată a centralei).

După îndeplinirea misiunii, Osmanov 
urma să treacă granița sovieto-turcă și 
să roage autoritățile turcești să-l pună 
în legătură cu consulatul american.

Stăpînii săi îi procuraseră un buletin 

Din relatările colonelului
I. V. ULANOV

de identitate fals, pe numele de Umiar 
Danikaevici lusipov, un livret militar și 
nouă adeverințe din care rezulta că sus. 
nu mitul e muncitor la fabrica de produse 
zaharoase „Udarnița" din Moscova și că 
se află în concediu de odihnă. Toate 
erau eșalonate pe termene, prelungin- 
du-se una pe alta, așa încît Osmanov- 
lusipov se putea bucura de „concediu* 
începi nd din luna august și pîoă în no
iembrie...

Spionul mărturisi că se născuse în sa
tul Semionovka, regiunea Gorki, cum re

ieșea dealtfel și din 
pașaportul lui fals. Pî- 
nă în anul 1949 lu
crase intr-adevăr ca 
fochist la fabrica de 
produse zaharoase „U- 
darnița". In ce pri
vește numele de Um
iar lusipov, nici pe 
acesta nu și-l alesese 
la întîmplare. II purta 
un văr de al lui, care 
trăia. In felul acesta, 
în cazul unei verificări 
putea încurca ițele...

Osmanov era con
vins că în afară de el 
mai fuseseră parașu
tați și alții. De la 
Munchen la Atena, 
unde avionul făcuse 
un popas de două 
zile, și apoi în conti
nuarea rutei pînă la 
destinație, călătorise 
într-o cabină specială 
din foaie de cort in
stalată în interiorul a- 
vionului. (Agentul a 
merican care I însoțea 
îi dăduse asigurări că 
se proceda așa de 
dragul securității lui. 
Adevărul era însă, că 
americanii nu vroiau 
ca spionii să se cu
noască între ei).

La Atena, străbătând 
culuarul avionului său, 
zărise o bicicletă de
montată, iar cu o ju
mătate de minut îna

inte de parașutarea lui în cabină năvă
lise o puternică pală de vînt și auzise 
comanda : „Scit!"

Osmanov își mai aminti de asemenea 
că la Atena, in casa în care locuia, mai 
văzuse doi indivizi, aceeași pe care îi 
mai zărise in cîteva rinduri și în Germa
nia occidentală, la centrul unde fusese 
instruit. Se țineau împreună, dar de el 
și de însoțitorii săi nu se apropiaseră 
niciodată.

Cercetînd bicicleta folosită de Tișoen- 
ko, Osmanov declară că era chiar bici
cleta pe care o văzuse în avion, dar după 
ce privi îndelung fotografia lui Tișcenko 

arătă că pe omul acela nu-l cunoscuse 
niciodată.

Un fir care se rupe
Nikolai lavorski, din satul Kopanka, un 

flăcău proaspăt demobilizat din Armata 
Sovietică, se pregătea să plece la Ben
der pentru a-și scoate buletinul de iden
titate și a-și completa garderoba ci
vilă.

Ieși așa dar la 
marginea șoselei, 
făcu un semn cu 
mîna și se cățăra 
în lada prăfuită a 
unei camionete. La 
marginea unui sat 
se mai sui în mași
nă un cetățean. Era 
un flăcău oacheș, 
de statură mijlocie, 
uscățiv. Purta un 
costum de culoare 
închisă. Pantalonii 

ti avea vîrîți în niște cizme de box.
— Vasăzică, dăm o raită până la Ti

raspol ? se adresă jovial noul venit fui 
lavorski.

— Mașina merge numai pînă la Ben
der, îl înștiință flăcăul.

— Ei, tot un drac, hohoti necunoscutul. 
Nu mă mină turcii din urmă, iar o vizită 
prin Bender n-are ce strica. Eu, frățioa. 
re, am luptat pe aici, am eliberat și Ti- 

raspolul și Benderuil... Acum sînt în con
cediu și m-am gîndit să mă mai vintur 
nițel pe drumurile străbătute pe vremea 
războiului. Să facem cunoștință : Mihail 
mă cheamă.

— Da’ de unde ești de fel ? se inte
resă lavorski.

— Ehei, m-am născut dincolo de cres
tele Uralului, dar acum sînt moscovit de 
baștină... la de ici, frățioare, o țigară, că 
nu duc lipsă de ele : la fabrica „lava* 
îmi fac veacul. Ai auzit de ea ?

— Cum să nu...
— Ei, și cum ziceam, mi-a venit pe 

chelie să mai răsuflu o țâră pe meleagu
rile astea călduroase. Fructele sînt pe 
degeaba pe aici, vinul — la fel, burdu- 
han să ai. Am să caut să mă pripășesc în 
vreo slujbuliță oarecare, la Tiraspol sau 
la Bender. Dacă nu găsesc — valea. 
Mă duc la Nikolaiev să construiesc va
poare...

Camioneta se oprea din cînd în oînd 
să ia alți și alți călători. Se iviră chipuri 
noi. Curînd se văzură în zare primele 
căsuțe albe, ale Benderului. Cu câțiva 
kilometri înainte de oraș, văzînd in mij
locul drumului un milițian, șoferul opri 
mașina, își pofti călătorii să coboare și, 
după ce băgă în buzunar teancul de 
bancnote mototolite, iși văzu mai departe 
de drum.

— Ei vezi, treaba asta nu mai îmi pla
ce, rosti Mihail în timp ce mărșăluia a- 
lături de Nikolai pe pietrele colțuroase 
ale șoselei, îți prăpădești degeaba bună
tate de cizme... S-o luăm mai bine pe 
cărăruia de colo.

Porniră dar de-a curmezișul ogoare
lor și, lăsîdu-l pe milițian undeva în 
stingă, intrară curînd in oraș.

Se plimbară amîndoi pînă la amiază, 
Mihaâl îi păru lui Nikolai un om umblat.

In două rînduri intrară într-un 
bufețel și Mihail îl cinsti pe lavorski cu 
vodkă și bere.

— Ca să-ți spun drept, frate Nikolai, 
arătă Mihail după a doua sută de vodkă, 
mi s-a făcut lehamite de coțcării. Iaca, 
lucrez la fabrica „lava" ca muncitor ne
calificat și am patru sutare pe lună. Ce, 
ăștia-s bani din care să te ajungi ? Dacă 
n aș fi scos colea un pachețel două 
pe poarta fabricii aș mai fi putut, crezi, 
să-mi fac concediul ? Dar dacă ai știi 
cum mă scîrbește toată treaba asta I 
Nu, zău, dacă n-am să-mi fac un rost 
pe șantierele din Nikolaiev, mă întorc 
aici. Cum aș putea să dau de tine ?

lavorski îi dădu adresa. N-aveau insă 
un creion, ca să o noteze.

— Nu-i nimic, am s-o țin minte I îf 
liniști Mihail. Ei, frățioare, șî acum după 
ce-am dat binețe Benderului, se cade 
să-mî 'iau tălpășița. Plec la Tiraspol. 
Unde zâci, că aș putea opri o mașină ?

Curînd. Nikolai iși instală noua-i cu
noștință în cabina umui camion, îi făcu 
semn cu mina și plec- In ale lui.

VI. Baqrin
(Va urma)



„Eu iubesc, tu iubești" Pe ecran:
Omul-amfibie

S-A 
TURNAT 
LA 
MOSCOVA

„tipică". Iar cînd, în

Cunoscutul regizor italian Alessandro 
Blasetti a sosit in decembrie trecut la 
Moscova pentru a turna secvențele so
vietice ale noului său film „Eu iubesc, 
tu iubești", scontînd pe două elemente 
„tipice" : barba și iarna rusească. Dar a 
constatat cu surprindere că rușii se rad 
cu multă îngrijire și a trebuit să por
nească o adevărată vînătoare după 
bărbi, care să corespundă cît de cît 
imaginii pe care și-o făcuse el.

Cît privește iarna — și aceasta i-a 
jucat o festă strașnică. La 26 decembrie 
Moscova nu avea nici un pic de zăpadă, 
nici un peticuț de gheață care să o facă 

sfîrșit, s-a așternut primul covor subțirel
de nea, Blasetti terminase exterioarele filmului !

„Cu barba mai treacă meargă — s-a plîns regizorul colaborato
rilor lui sovietici — dar să-mi faceți mie una ca asta, să n-am 
pic de zăpadă...'*.

Totuși, cele două mici „incidente" au trecut cu bine și ci
neastul italian, care a descoperit Ia Moscova cu încîntare adevă
rata realitate sovietică, a putut lucra în cele mai bune condiții, 
asigurate de colegii lui ruși cu care a stabilit strînse relații de 
prietenie și colaborare.

Subiectul filmului „Eu iubesc, tu iubești" este, așa cum expli
că chiar autorul lui : „Dragostea care ține lumea în picioare, 
care-i unește pe oameni, care face războiul absurd, surprinsă in 
manifestările ei variate, și totuși totdeauna aceeași, la Londra, la 
Roma, la Paris, Ia Moscova sau la New York".

Episoadele sovietice din „Eu iubesc, tu iubești" durează o ju
mătate de oră. Dar pentru aceste 30 de minute, Blasetti a lucrat 
la Moscova timp de 30 de zile, zi și noapte, a pus pe jar „Mos- 
filmul", a ocupat GUM-ul și Piața Roșie, a mobilizat Ministerul 
Culturii, comandamentul garnizoanei și cîteva ansambluri corale. 
„Numai Napoleon în 1812 ar fi putut face mai mult, dar cu 
ajutorul forței și al celor cinci sute de mii de soldați ai lui" — 
i-a spus glumind un confrate sovietic.

Pretutindeni, Blasetti a intîlnit cea mai caldă solicitudine, în
țelegere, sprijin neprecupețit. Regizorul italian își amintește cu 
recunoștință de colaborarea sa nu numai cu specialiștii sovietici, 
ci și cu „întreaga populație a Moscovei".

De exemplu, intr-un rînd, trebuia să filmeze un detașament de 
ostași care trec în marș prin fața Universității „Lomonosov". 
A obținut 300 de oameni, la ordinele lui. Dar soldații nu erau 
înarmați, pentru că așa prevede regulamentul. Și Blasetti a re
nunțat în ziua aceea la scena respectivă. După patru zile, însă, 
comandantul garnizoanei a făcut pentru Blasetti o excepție și 
regizorul a putut filma 300 de ostafi cu arma pe umăr.

Altădată, a „ocupat" Casa prieteniei cu popoarele țărilor străi
ne pentru a filma o scenă cu Obrazțov șl păpușile sale. Or, după 
cum se știe. Casa prieteniei desfășoară o activitate intensă, are 
întotdeauna oaspeți străini sau sovietici și „timpi morți" aproape 
deloc. Totuși, cînd Blasetti a cerut „liniște deplină", vreme de 
jumătate de oră în uriașul edificiu a fost oprită orice activitate 
și a domnit o tăcere de mormînt.

Alessandro Blasetti e foarte mulțumit de experiența lui mos
covită, de faptul că a putut lucra zi de zi alături de cineaștii so
vietici, că a putut afla noi posibilități de colaborare cinemato
grafică între cele două țări.

In ce privește dragostea — tema filmului său — Blasetti a re
cunoscut că a găsit Ia Moscova „multă dragoste, sinceră, curată, 
fără complicații și de o puritate cvasi antică".

La plecare, cînd și-a luat rămas bun de la noii lui prieteni, 
Alessandro Blasetti a declarat : „Am înțeles multe despre țara 
aceasta, despre dragostea ei pentru pace, despre energia ei, des
pre realitatea ei impresionantă. Cînd filmul va fi gata, imagi
nile lui vor vorbi mai bine de„ît cuvintele mele".

la Savvina in noul ei film „Sfioasa"

Golful „Novîi svet" de pe țăr
mul sting al Crimeii, deasupra 
căruia atîmă amenințător stînci 
masive și colțuroase, a atras a- 
tenția cineaștilor leningrădeni ca
re intenționau să ecranizeze cu
noscutul roman al lui A. Beleaev 
„Omul-amfibie".

O echipă a studioului „Len
film", sub conducerea regizoru
lui V. Cebotariov, a poposit dar 
în cursul verii trecute pe țărmul 
Mării Negre. Echipa a adus și 
decorurile pentru filmările sub 
apă, care fuseseră pregătite la 
Leningrad : stînci, grote, vege
tații de basm, gigantice stele 
marine. Sportivii R. Stukalov și 
V. Kebkallo au ales „locul" pen
tru construirea viitorului pavi
lion, la o adîncime de 25 de 
metri.

...Eroina zace pe fundul apei 
(în scenele subacvative, interpre
ta principală este dublată de 
sportiva Galina Șurepova). întru 
salvarea ei grăbește sub valuri 
Rem Stukalov, iscusitul înotător 
de care a mai fost vorba. E îm
brăcat într-un costum obișnuit, 
fără mască și celelalte accesorii. 
Atingînd fundul mării, dezbracă 
la repezeală haina și pornește în 
căutarea fetei. Rezerva de aer 
din plămîni îi permite să se 
miște o vreme în voie, dar la fie
care două minute Rem „înghi
te" cite o porție nouă de aer 
din balonul care se află lîngă 
el. în viața de toate zilele, pe 
pămînt, Rem Stukalov e inginer- 
energetician iar Galina Șurepo
va — studentă.

Filmul va fi bogat în episoade 
și aventuri palpitante. Așa este, 
de exemplu, lupta cu rechinul, 
în „rolul" căruia apare ...un 
morun foarte mare, prins de pes
carii din partea locului.

Cum va veni vara și apele 
Mării Negre se vor încălzi, e- 
echipa își va relua activitatea. 
Căci filmul trebuie să fie gata 
la sfîrșitul anului.

A «*.

<-----
•

 CELEBRUL cîntăreț și 
actor de cinema negru

Harry Belafonte a vizitat 
recent Uniunea Sovietică. 
Intr-o discuție cu un zia
rist sovietic Belafonte a de
clarat: „Nutream de multă 
vreme dorința să vizitez 
țara dv Și asta nu numai 
pentru că sînt un admira
tor al operei lui Dostoiev- 
ski și Tolstoi, Prokofiev și 
Șostakovici. Am asistat cu 
interes la concertele date 
in Statele Unite de David 
Oistrah și la spectacolele 
Ansamblului gruzin de cîn- 
tece și dansuri, am vizionat 
filmele „Zboară cocorii" și 
„Othello". Am venit la 
Moscova cu dorința de a-i 
intilni și a-i cunoaște pe 
cei care, ca și mine, sînt 
pasionați de artă. Am ținut 
să vizitez Uniunea Sovieti
că și pentru că mă leagă 
de această țară ideea pă
cii și prieteniei. Actorii, 
pictorii, regizorii sovietici 
exprimă cel mai bine și cel 
mai profund această idee".

Harry Belafonte și-a îm
părtășit de asemenea do
rința de a regiza un film 
despre Pușkin, în care ar 
dori să interpreteze rolul 
principal.

ULTIMUL număr al 
~ revistei „Sovetski ekran" 
a publicat scurte interviuri 
cu vedete de cinema din 
diverse țări in care acestea 
își împărtășesc planurile 
de creație. Cu acest prilej, 
actrița franceză Marina 
Vlady și actrița austriacă 
Angelica Hauff și-au expri
mat dorința de a juca in

filme sovietice sau in co
producții cu cinematografia 
sovietică.

A RELATlND despre suc- 
cesul pe care l-a avut 

premiera noii coproducții 
sovieto-franceze „Leon Gar
ros își caută prietenul", 
ziarul ,,l'Humanite" a scris: 
„A fost o busculadă fără 
precedent. Sala cinemato
grafului Berlitz, care are 
2.000 de locuri, s-a dovedit 
prea mică pentru parizie
nii dornici să o vadă, să o

audă și să o aplaude pe Ta
tiana Samoilova, vedeta fil
mului „Leon Garros își 
caută prietenul", coproduc
ție franco-sovietică realiza
tă de Marcel pagliero. Fe
restrele cinematografului 
au fost sparte de mulțimea 
care se îmbulzea. Mulți 
spectatori au trebuit să se 
resemneze să vadă filmul 
în picioare. Alții n-au pu
tut intra..."

A SINDICATUL cronica- 
rilor cinematografiei din 

Italia a decernat filmului 
„Balada soldatului" diplo
ma de onoare și panglica 
de argint. Iar cronicarii 
cinematografici polonezi au

t

O în timpi are dramatică în largul Mării Negre 1 
Panică pe bordul vasului „Friasino" I Tigrii s-au su
părat pe oamenii cărora le fuseseră pînă atunci buni 
tovarăși de călătorie. Drama se consumă între cerul 
nesfîrșit și marea cu culorile ei veșnic schimbătoare...

Vor reuși în cele din urmă oamenii să se salveze, 
să domolească furia tigrilor ? Vom reveni cu amă
nunte atunci cînd von» vorbi mai pe larg despre noul 
film sovietic „Cursa vărgată".

declarat acest film drept 
cel mai bun film străin ca
re a rulat în 1960 în Polo
nia.

A OPERATORII Roman
Karmen și V. Kisilov 

s-au întors recent din Cuba 
unde au plecat la începutul 
lunii octombrie 1960 in ve
derea turnării unui film 
despre această țară.

„Chiar in ajunul ple
cării din Cuba — au arătat 
cei doi operatori — am fil
mat secvențele care vor 
deschide filmul. Fidel Cas
tro ne-a acordat un inter
viu în care a vorbit despre 
revoluție, despre poporul 
Cubei și despre planurile 
lui îndrăznețe și nobile... 
Rămine acum să selecțio
năm cele mai bune secven
țe din cei douăzeci și cinci 
de kilometri de peliculă pe 
care-i avem..."

PENTRU Ziua Armatei 
Sovietice, studiourile din 

U.R.S.S. au pregătit patru 
filme de lung metraj. La 
baza filmului „Nopți de 
groază" au stat evenimen
tele petrecute în Crimeea 
în toamna anului 1941. 
Grănicerilor sovietici le es
te consacrat filmul „Ope
rația Cobra", turnat de ci
neaștii din Tadjikistan. 
„Fortăreața pe roți" oglin
dește eroismul de care au 
dat dovadă soldații sovie
tici în timpul războiului, 
iar coproducția sovieto-ger- 
mană „Cinci zile și cinci 
nopți" vorbește despre sal
varea tablourilor Galeriei 
din Dresda.



I Semnarea planului I 
I de colaborare culturală! 
I și științifică I
I pe 1961-1962 I
I între R. P, Romînă I 
| si Uniunea Sovietică |
g La Moscova a fost semnat la 4 fe- g 
g bruarie planul de colaborare culturală g 
șș și științifică dintre R. P. Romînă și == 
g U.R.S.S. pe perioada 19*1 — 1962. , g
g In comunicat se subliniază că in ela- g 
g borarea planului părțile s-au călăuzit g 
g de dorința de a dezvolta și mai mult g 
g colaborarea culturală și științifică. Se g 
g prevede un larg schimb in domeniile = 
g științei, artei, invățămintului, ocrotirii să- g 
= nătății, sportului, presei, literaturii, radio- g 
g difuziunii șl televiziunii. =
= Părțile au constatat cu o mare satis- g 
g tacție că relațiile culturale și științifice = 
ș dintre cele două țări s-au dezvoltat in g 
g 1960 cu succes pe baza respectării g 
g principiului egalității in drepturi, a pu- g 
g ternicei prietenii frățești și pe baza in- g 
g teresului reciproc.
g Planul a tost semnat de Nicolae g 
s Guină, ambasadorul Republicii Popu- g 
g iare Romine, și de Serghei Romanovski, = 
g vicepreședinte al Comitetului de stat g 
g pentru relațiile culturale cu țările = 
g străine. T
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A.R.L.U.S.
București
Aniversarea Tratatului romîno-sovietic

Sîmbătă 4 februarie, la Casa prieteniei 
romino-sovietice din București a avut loc o 
manifestare organizată de Consiliul General 
A.R.L.U.S. cu prilejul celei de a 15-a ani
versări a semnării Tratatului de prietenie, co
laborare și asistență mutuală dintre R. P. 
Romină și U.R.S.S.

La manifestare au participat membri ai 
Consiliului General A.R.L.U.S., academicieni 
și alți oameni de știință, artă și cultură, re
prezentanți ai organizațiilor obștești, nu
meroși oameni ai muncii din întreprinderile 
și instituțiile Capitalei.

Au fost de față reprezentanți ai Ambasadei 
Uniunii Sovietice la București.

Tov. Aurel Mălnășan, adjunct al ministru
lui Afacerilor Externe, a vorbit despre rela
țiile de prietenie trainică și de nezdruncinat 
dintre R. P. Romină și Uniunea Sovietică.

A urmat apoi un program artistic prezentat 
de Ansamblul Ministerului Forțelor Armate al 
R. P. Romîne. In repetate rinduri cei prezenți 
au manifestat cu căldură pentru prietenia din
tre țara noastră și Uniunea Sovietică, țara con
structorilor comunismului.

Manifestări similare, închinate aniversării 
Tratatului romîno-sovietic au avut loc și în 
alte mari centre ale țării.

Oradea
Concursul „București-Kiev-Moscova"

Pentru; a răspunde interesului crescând al 
oamenilor muncii din regiunea Crișana fața 
de realitățile sovietice, pentru a face mai 
bine- cunoscute viața, înfăptuirile poporului 
sovietic, Consiliul regional A.R.L.U.S.-Crișana 
a organizat în lunile de iarnă un concurs 
popular pe bază‘de buletin, intitulat „Bucu
rești-Kiev-Moscova". • • . :

Buletinul cuprinde careuri de' cuvinte în
crucișate avînd ca temă istoria, geografia, li
teratura, arta, politica de pace a’ Uniunii So
vietice etc,, ilustrații însoțite de versuri ai 
căror autori trebuie indicați de concureriți, 
întrebări referitoare la colaborarea frățească 
dintre R. P. Romînă și U.R.S.S. etc.

Concursul e dotat cu 20 de premii constând. 
din 10 călătorii gratuite în Uniunea Sovietică 
pe ruta București-Kiev-Moscova, 3 aparate 
de radio „Romanța", 2 biciclete „Carpați", un 
aparat fotografic „Orizont", .2 ceasuri de mîriă' 
„Pobeda" și 2 stilouri „'Leningrad".

Concursul este deschis tuturor categoriilor 
de oameni ai muncii din regiunea Crișana.

I. Lenghel
Secretar al Consiliului 

regional A.R.L.UJS.-Crișaina

O seară a prieteniei 
romîno-sovielice 

la Moscova
Cu prilejul celei de-a 15-a aniversări a 

semnării Tratatului de prietenie, colaborare 
și asistență mutuală dintre R. P. Romînă și 
Uniunea Sovietică, Asociația de prietenie 
sovieto-romînă a organizat, săptămîna tre
cută, la Moscova, o seară a prieteniei.

Au participat Serghei Lapin, ministrul Afa
cerilor Externe al R.S.F.S.R., funcționari su
periori din Ministerul Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., reprezentanți ai opiniei publice din 
Moscova. Au fost prezenți N. Guină, amba
sadorul R.P.R. la Moscova, Gh. Cioară, 
locțiitorul reprezentantului R.P.R. la C.A.E.R., 
membri ai ambasadei.

Deschizînd festivitatea, Tatiana Zueva, 
vicepreședinte al Consiliului de conducere 
al Asociațiilor de prietenie cu țările străine, 
a relevat creșterea puterii economice și a 
prestigiului internațional al RomînieL

Nikolai Mesiațev, vicepreședinte al Socie
tății pentru răspândirea cunoștințelor politice 
și științifice, care ne-a vizitat anul trecut 
țara, a făcut apoi o expunere despre dez
voltarea impetuoasă a industriei socialiste a 
țării noastre, prefacerile profunde din agri
cultură și ridicarea sistematică a nivelului 
de trai al poporului romîn. Vorbitorul a sub
liniat că Romînia, care înainte importa peste 
90 la sută din utilajul industrial exportă 
acum mașini-unelte și utilaje.

A luat apoi cuvîntul tov. Nicolae Guină, 
ambasadorul R. P. Romîne la Moscova, care, 
după ce a subliniat marea însemnătate a în
cheierii Tratatului pentru întărirea prieteniei 
indestructibile romîno-sovietice, a arătat că 
succesele dobîndite de poporul romîn în 
construcția socialistă sînt indisolubil legate 
de faptul că el construiește noua orînduire 
socială bucurîndu-se de ajutorul frățesc ăl 
Uniunii Sovietice, de colaborarea strînsă cu 
marea țară a constructorilor comunismului și 
cu celelalte țări ale lagărului socialist.

Leningrad

Capriciile iernii: fîntîna arteziană din parcul orașului Frunze,

SPORT
ILȘ.S. Kirghiză

Calendar sportiv 
și pronosticuri

O nouă filială a Asociației 
de prietenie sovieto-romînă

La Leningrad s-a creat o filială a Asocia
ției de prietenie sovieto-romînă. La ședința 
de constituire, care a avut loc la 3 februa
rie, a luat cuvîntul Valerian Stan, consilier al 
ambasadei R. P. Romîne în U.R.S.S. El a vor
bit despre succesele poporului romîn în con
strucția socialismului, subliniind că aceste 
succese au fost dobîndite datorită muncii 
poporului romîn, colaborării frățești a R. P. 
Romîne cu Uniunea Sovietică și cu celelalte 
țări ale lagărului socialist.

laLorare

Anul sportiv 1961 se află a- 
bia la început. Dar sportivii 
sovietici au și început să în
registreze noi recorduri și suc
cese în întrecerile internațio
nale. „Focul" l-au deschis, cum 
era de așteptat, reprezentanții 
sporturilor de iarnă : Valentina 
Stenina și Viktor Kosicikin au 
devenit campioni ai U.R.S.S. la 
patinaj viteză, Eroșina a cîști- 
gat cursa de 5 km. schi în 
concursul internațional de la 
Leningrad. Cele mai remarca
bile rezultate au fost obținute,

Planul J e co 
științifică pe 1961 între 

Academia R. P. R omîne 
și Acad

T a

emia de Științe 
UL R. S. S.

In urma tratativelor desfășurate între o 
delegafie a Academiei R. P. Romîne și o dele
gație a Academiei de Științe a U.R.S.S., la 3 
februarie a avut loc semnarea planului de 
colaborare științifică pe 1961 a academiilor 
din cele două țări. Din partea romină planul 
a fost semnat de prof. Remus Răduleț, mem
bru corespondent al Academiei R. P. Romine, 
iar din partea sovietică de acad, Evgheni Fe
dorov, prim-secretar al Academiei de Științe 
a U.R.S.S.

La semnare au participat colaboratori ai 
Academiei de Științe a Uniunii Sovietice, pre
cum și Nicolae Guină, ambasadorul R. P. 
Romîne la Moscova, și membri ai ambasadei.

Planul prevede și efectuarea in comun a unor 
studii în domeniul științelor tehnice, chimiei, 
fizicii, medicinii, istoriei, științelor economice, 
filozofiei etc. Conform planului, Academia 
R. P. Romîne va trimite la Academia de Științe 
a U.R.S.S. specialiști pentru studierea unor 
probleme care îi interesează pe oamenii de 
știință romîni, La rîndul lor, o serie de spe
cialiști sovietici vor studia în țara noastră 
problemele care interesează știința sovietică.

Cu prilejul semnării planului, prof. Remus 
Răduleț și acad. Fedorov și.au exprimat satis
facția pentru dezvoltarea continuă a colabo
rării dintre oamenii de știință ai celor două 
țări, subliniind că îmbogățirea cercetărilor 
științifice își aduce aportul la construirea 
socialismului și comunismului.

Recordmenul mondial Valeri 
Brumei

însă, în sălile de sport : gim- 
naștii au învins în Statele Uni
te, Ter Ovanesian a sărit în 
lungime 7 m. 86 cm., iar la să
ritura în înălțime Valeri Bru
mei a realizat fenomenala per
formanță de 2 m. 25 cm., 
de la prima încercare, într-un 
concurs la Leningrad.

Acestea sînt doar cîteva 
fragmente, — cele mai remar
cabile, ale uriașei activități 
sportive care pulsează din plin 
în U.R.S.S. Anul olimpic 1960, 
care a adus sportivilor sovietici 
atîtea mari succese, a mobili
zat parcă și mai mult ambițiile 
tuturor, astfel că ne putem aș
tepta la cele mai frumoase sur
prize in numeroasele competi
ții din anul acesta. Atmosfera 
entuziastă, dar în același timp 
realistă, care domnește în miș
carea sportivă sovietică este 
oglindită foarte bine în decla
rațiile pe care le-au făcut re
vistei „Iunosti", cîțiva dintre 
cei mai cunoscuți sportivi, an
trenori și ziariști sovietici.

Fondistul Piotr Bolotnikov, 
învingător în Jocurile Olimpi
ce de la Roma, a arătat, de

pildă, că își propune să bată 
recordul mondial pe 5000 me
tri al compatriotului său Vla
dimir Kuț. Pentru aceasta el 
crede că va trebui să realizeze 
timpul remarcabil de 13 mi
nute, 10 secunde I

După turneul din America, 
gimnaștii se pregătesc asiduu, 
sub conducerea lui T. A. De
midenko, pentru Cupa U.R.S.S., 
concurs decisiv în vederea se
lecționării celor doi (numai 
doi !) reprezentanți ai U.R.S.S, 
în Cupa Europei, care se 
dispută anul acesta în iunie la 
Leipzig (feminin) și în august 
la Luxemburg (masculin).

Pentru fotbaliști, vicepreșe
dintele federației sovietice, 
A. P. Starostin consideră că pe 
primul plan sînt jocurile elimi
natorii în vederea celui de-al 
VII-lea campionat mondial. Din 
„veteranii" precedentei finale 
nu vor mai juca decît faimo
sul portar Lev Iașin, Iqor Netto 
și Valentin Ivanov. în locul 
celorlalți, — nume noi, tineri 
jucători care s-au evidențiat în 
ultimul timp, — în special la 
cupa Europei inter-țări : Viktor 
Ponedelnik, S. Metreveii, M. 
Meshi și G. Cioheli.

Antrenorul principal al echi
pei U.R.S.S. de hochei pe ghea
ță, A. V. Tarasov, nu este 
mulțumit cu locul trei obținut 
la Sqăw Valley anul trecut 
Hocheiștii sovietici se pregă
tesc intens și vor depune toa
te eforturile pentru ca la cea 
de-a 27-a ediție a campiona
tului mondial, care va avea loc 
în martie în Elveția, să aducă 
la Moscova titlul suprem.

In sfîrșit, la șah, unde repre
zentanții U.R.S.S. și-au cucerit 
de mult o superioritate indis
cutabilă, principalul eveniment 
este meciul revanșă pentru 
campionatul mondial între Tal 
și Botvinnik, care va începe la 
15 martie. întîlnirea aceasta 
între doi dintre cei mai re
marcabili maeștri ai șahului 
suscită cel mai mare interes. 
Va reuși oare Botvinnik să-și 
recîștige titlul pentru a doua 
oară ? La această întrebare, 
ziaristul sportiv Viktor Vasi- 
liev, cunoscut ca unul dintre 
cei mai fervenți admiratori ai 
lui Tal, răspunde în mod hotă- 
rît I — Nu I (ceea ce, pentru 
un gazetar sportiv, este destul 
de imprudent...).

După cum se vede, așa cum 
a început, se pare că anul spor
tiv 1961 nu se va lăsa mai 
prejos față de predecesorul său 
olimpic : o săritură ca a lui 
Brumei este de bun augur I

P. Voinescu
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Surpriza anului 1961 a.'

întreprindere industrială de stat pentru piese și aparate de radio, 
televizoare și electronică industrială

București — Str. Baicului nr. 82 — Raion 1 Mai

Noul aparat de radio de construcție originală

Performanțe excelente pe toate lungimile de undă.
Prevăzut cu indicator optic de acord, reglaj de ton și cu 2 difuzoare 

montate lateral.
Oferă o audiție minunată.
Caseta de construcție originală, cu ornamentații de alamă, este plă

cută ochiului și dă o notă de eleganță oricărui interior.

FĂBRiCA DE CONFECȚII

x
paltoane Si pardesiE

UNIFORME SCOlARf

INTR-UN SORTIMENT BOGAT Df

PROCURAȚI-VĂ CU ÎNCREDERE noul radioreceptor popular ieftin 
și cu performanțe excepționale :

S 601 A „JUNIOR"

Regiunea Mureș - 
Autonomă Maghiară

’TG. MUREȘ
Sir. Petofi Hr. 2

EXECUTA Șl DESFACE 
PRIN MAGAZINELE SALE | 
• obiecte decorative f‘ | 

i mobilier mic, sculptat, pic- | 

Ș lat. pirogravat • jucării | 

1 5/ bibelouri din lemn • ’
• co-I ceramică neagra 

Ivoare • țesături simple 

| din bumbac, in, cinepti • 

I fete de masă euverturi 

l • dantelărie broderii

PREFERAȚI 
cunoscutele 

produse 
ale

I. R. I. C.
BURDUJENI
SUCEAVA
MEZELURI 

SUPERIOARE 
într’un bogat sortiment

— Sensibil, selectiv, reproducere sonoră perfectă.
— Trei game de undă.
— 3 + 1 tuburi electronice din seria „NOVAL*.
— Comutator de unde original, cu claviatură.
— Casetă elegantă, cu ornamentații din material plastic.

I HIF CTRONIf
întreprindere industrială de stat pentru piese și aparate de radio, 

televizoare și electronică industrială
București — Str. Baicului nr. 82 — Raion 1 Mai



i ÎNTRECEREA CU S. U. A.

• V

(V NOV AVANS 
CONSIDERABIL 
AL VNIVNI1 SOVIET,

Care este însemnătatea noului sputnik ? La această întrebare au răs
puns elocvent comentariile din lumea întreagă, consacrate ultimei victorii 
dobîndite de Uniunea Sovietică prin plasarea pe orbită a celui mai greu sate
lit artificial al Pămîntului lansat pînă acum. Comentatorii au fost unanimi 
în a aprecia că plasarea pe orbită a unui satelit atît de greu dovedește 
încă o dată excepționala precizie a calculelor, siguranța funcționării apa- 
ratajului și a diferitelor aparate teleme trice cu ajutorul cărora se realizează 
plasarea satelitului pe orbită.

Menționînd cuvintele din mesajul lui J. Kennedy, cu privire la „Sta
rea Uniunii", că U.R.S.S. „a luat-o înainte în ce privește posibilitatea de a 
plasa pe orbită sateliți mari", ziarul „New York Times" a scris duminică 
în cronica sa săptămînală : ,,La sfîrșitul săptămînii încheiate, această apre
ciere a căpătat o confirmare senzațională"*

Comentariile presei mondiale care se ocupă de 
noul succes înregistrat de știința și tehn ca sovie
tică pun în evidență importanța considerabilă a 
creșterii greutății satelitului, ceea ce atrage aten
ția asupra puterii rachetei. Ziarul italian „Unita" 
semnala pe bună dreptate că pentru a lansa în 
Cosmos fie și cîteva kilograme în plus este ne
cesară o considerabilă creștere a forței rachetei. 
Dar greutatea noului satelit a sporit dintr-o dată 
cu aproape două tone in comparație cu cea de-a 
treia navă cosmică. „Greutatea satelitului sovie
tic este remarcabilă, formidabilă, minunată" — 
scrie ziarul „Le Figaro". De la 4500 kg data tre
cută, s-a trecut astăzi Ia șase tone și jumătate : 
aceasta este desigur marja necesară pentru a 
trece de la transportul animalelor la cel al oa
menilor. Totul a mers foarte bine, sovieticii* au 
lansat racheta cea mai grea din era interplane
tară, un sputnik care ar putea cu ușurință trans
porta doi oameni; plasarea pe orbită a reușit, 
satelitul își îndeplinește rolul. Navigația cosmică 
a intrat într-o nouă etapă".

Multe comentarii apreciază că lansarea noului 
sputnik a apropiat ziua începerii călătoriilor in
terplanetare. „Noul triumf al rușilor — a subli
niat ziarul danez „Berlîngske Tidende" — arată 
că Uniunea Sovietică posedă cele mai puternice 
rachete".

In paginile tinerei „istorii a cuceririlor Cosmo
sului" Uniunea Sovietică a înscris a nouă dată 
remarcabilă. i

O întrebare chinuitoare 
răsună în S. U. A.

In ultimul timp în S.U.A. răsună tot mai des în
trebarea : Cu cît am rămas în urmă ? Ziarul 
francez „Journal du Dimanche" evalua la trei ani 
rămînerea în urmă a S.U.A. față de U.R.S.S., iar 
dacă rapoartele mai mult sau mai puțin oficiale 
alcătuite în S.U.A. se feresc să precizeze un ter
men în legătură cu decalajul dintre S.U.A. și 
U.R.S.S., ele nu pot totuși să tăgăduiască această 
situație. Grupul de experți în problemele spațiu
lui cosmic însărcinat de J. Kennedy să raporteze 
în legătură cu această problemă a comunicat 
noului președinte că „este foarte puțin probabil 
ca S.U.A. să fie primele care să plaseze un om 
pe o orbită în jurul Pămîntului". Mărturisirea a- 
ceasta dovedește că în ciuda proiectelor anun
țate zgomotos în S.U.A. sub denumirea „Minute
man", decalajul este departe de a se micșora. 
Ba, după cum au arătat-o ultimele evenimente, 
chiar se accentuează. Grupul de experți a afir
mat că S.U.A. au rămas în urmă nu numai în ce 
privește programul de lansare a unui om în spa
țiu, dar și în domeniul perfecționării proiectilelor 
pentru uz militar și al avioanelor supersonice de 
transport

Evident, constatările grupului de experți M 
aduc elemente inedite, dar ele sînt totuși impor
tante pentru că reprezintă o recunoaștere ofi-ctală.

Documente revelatoare
Anul acesta, în S.U.A. au fost prezentate două 

mesaje cu privire la Starea Uniunii : al lui Eisen
hower și al lui Kennedy. Dacă Eisenhower vorbea 
despre „culmile" imaginare pe care le-ar fi atins 
„prosperitatea" S.U.A. și prestigiul american în 
lume, în schimb Kennedy s-a plîns pe bună drep- 
tate de bilanțul catastrofal pe care l-a preluat și 
de scăderea considerabilă a acestui prestigiu, 
tocmai în urma , pierderii întîietății de către Sta
tele Unite în favoarea Uniunii Sovietice în tot mai 
multe domenii de activitate. O confirmare a fap
tului că noul președinte are dreptate în această 
privință au adus-o chiar sondajele efectuate în 
rîndurile opiniei publice de guvernul precedent 
al S.U.A. în timpul campaniei electorale, care an 
arătat că prestigiul Statelor Unite a scăzut în 
multe părți ale lumii. Aceste sondaje au fost date 
publicității abia după instalarea lui J. Kennedy 
la președinția S.U.A. Ele cuprind constatări reve
latoare. Intr-unui din ele se arată : „Opinia pu
blică din cea mai mare parte a lumii libere este 
de părere că Uniunea Sovietică a lăsat în urmă 
S.U.A. in ce privește realizările spațiale. Se crede 
de asemenea că U.R.S.S. va continua să dețină 
primul Ioc in acest domeniu in următorii zece 
ani".

Lipsa perspectivelor de a reduce decalajul față 
de succesele dobîndite de Uniunea Sovietică pe 
tărîmul cuceririi Cosmosului apare evidentă. Im
plicațiile acestei situații se răsfrîng asupra mul
tor ramuri de activitate. Constatările oficialităților 
americane nu lasă nici o îndoială atunci cînd 
arată : „Programul economic sovietic realizat în 
ultimele decenii a convins populația din toate ță
rile străine că Rusia înlătură rapid decalajul eco
nomic dintre dinsa și Statele Unite. Vest-europe- 
nîi consideră că sovieticii au o încredere mal 
mare în principiile lor de bază și sînt dispuși să 
muncească mai intens decît americanii pentru a 
situa țara lor pe primul loc".

După cum se vede, principala preocupare a 
cercurilor conducătoare americane în momentul 
de față este faptul că S.U.A. au încetat să dețină 
întîietatea în tot mai multe ramuri ale științei, 
tehnicii și economiei și că perspectivele de viitor 
le apar din ce în ce mai sumbre. Recunoașterea 
acestei stări de lucruri în chiar primul mesaj al 
noului președinte al S.U.A. a determinat ziarul 
„New York Herald Tribune" să ajungă la conclu
zia că John Kennedy a făcut o apreciere realistă 
asupra situației, dar nu a indicat și căile de re
mediere a ei; ceea ce ziarul american nu a no
tat, însă, este faptul că dacă nu se va pune 

capăt vechil orientări politice, prestigiul S.U.A. vă 
continua să se rostogolească pe panta pe care a 
fost împins de vechiul guvern.

Se așteaptă faptele lor
In discuțiile care se desfășoară în presa ams. 

ricana în legătură cu scăderea prestigiului S.U.A. 
sînt amintite tot mai des declarațiile făcute de 
oamenii politici care au venit la putere anul 
acesta. Adlay Stevenson, care este acum repre
zentantul S.U.A. la O.N.U., a scris : „Noi pierdem 
aproape pretutindeni terenul de sub picioare, 
nu luăm măsurile necesare pentru a stăvili șuvo- 
iul—. Am ajuns Ia concluzia că rivalii noștri ruși 
sînt mult mai puternici decît crede guvernul. Cel 
mai mulți dintre noi se tem că de data asta s-ar 
putea să mincăm bătaie dacă nu ne vom 
schimba obiceiurile, comportarea în arena poli
tică și concepțiile noastre despre lume, pline de 
autoîncredere . Iar Chester Bowles, care deține 
acum importantul post de Secretar de Stat ad
junct al S.U.A. a declarat : „Dacă privim cu ade
vărat lumea in față trebuie să recunoaștem reali
tatea amară că pentru o mare parte din omenire 
nu S.U.A-, ci UJL.S.S. este țara care oferă o ima
gine pilduitoare". In sfîrșit, A. Harriman, numit 
consilier special al noului președinte, a arătat : 
„Uniunea Sovietică se bucură prin politica ei do 
un prestigiu crescind in ochii opiniei publice din 
Asia și din Orient — in timp ce S.U.A. sînt consi
derate arogante, colonialiste și militariste".

Poporul american care, votîndu-1 pe Kennedy, 
s-a pronunțat pentru schimbarea orientării poli-i 
tice așteaptă să vadă în ce măsură vorbele frun
tașilor politici care dețin locuri importante în 
noua administrație vor fi puse în concordanță cu 
realitatea reflectată în declarațiile acestor frun
tași politici în timpul campaniei electorale. Deși-, 
gur că nu promovarea în continuare a cursei 
înarmărilor, ci coexistența pașnică este singura 
cale de ieșire din impas.

Ion Mânu
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